
Музикалната  
академия в София

На 6 юли т. г. се проведе 
внушителен видеофорум: 
среща на върха между ККП и 
политически партии от цял свят. 
Преди всичко поразява неговата 
мащабност – според китайските 
медии в него са се включили 
над 500 лидери на партии и 
политически организации от 
160 държави от всички краища 
на планетата, както и над 
десет хиляди представители на 
партийни формации.

На фона на внушителните 
международни актове през 
последните дни, свързани 
с големия юбилей – 
100-годишнината на Китайската 
компартия, срещата на върха от 
6 юли е още едно убедително 
доказателство за епохалните 
постижения и престижа на 
почти стомилионната партия 
на китайските комунисти, още 
едно потвърждение на факта, 
че социализмът с китайски 
характеристики печели много 
нови приятели по света.

От китайска страна във 
видеофорума взе участие 
генералният секретар на ЦК 
на ККП и лидер на Китай Си 
Дзинпин, който произнесе 
аналитична реч, пряко 
свързана с мотото на срещата: 
„Благополучието на хората е 
отговорност на партията“. Отново 
бе изтъкната първостепенната 
грижа и отговорност на 
китайските комунисти за 
добруването и правата на хората 
в огромната страна.

От друга страна, онлайн 
форумът даде възможност на 
участниците да обменят ценни 
мисли и опит в общественото 
управление, в решаването на 
възникнали проблеми, между 
които и продължаващата 
пандемия.

Видеофорумът от Пекин 
несъмнено ще се превърне във 
фактор по пътя на изграждането 
на общност със споделена съдба, 
ще спомогне за по нататъшното 
укрепване на мира и сигурността 
в света.

Петър ГЕРАСИМОВ

Необикновеният 
форум
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0,50 лв.

Екологичните технологии 
навлизат все повече в 
китайското строителство  
и архитектура

I стр. 5

2ККП изпълни 
ангажимента си за 
изграждане на общество 
със средно ниво на 
благосъстояние
Постигнахме целта си, 
изграждайки всестранно 
общество със средно ниво на 
благосъстояние, заяви в речта си 
генералният секретар Си Дзинпин.

Китай има по-ефективна 
система на управление 
от САЩ
В равносметката по повод 
празника един от изводите е, че 
системата на управление на ККП 
се оказа много по-ефективна 
в сравнение със системите на 
западните либерални демокрации 
и пазарен капитализъм. 

I I

Нематериално  
културно наследство

Китай празнува 100 години ККП
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новини

остигнахме цел-
та си за първа-
та стогодишни-
на, изграждайки 
всестранно об-
щество със сред-

но ниво на благосъстояние, 
решихме кардинално насле-
дения от историята за абсо-
лютната бедност и вървим 
уверено към целта за вто-
рата стогодишнина, а имен-
но създаването на модерна 
и мощна социалистическа 
държава, заяви в речта си 
на днешното тържество по 
повод 100-годишнината от 
основаването на Китайска-
та комунистическа партия 
генералният секретар Си 
Дзинпин.

Изграждането на обще-
ство със средно ниво на 
благосъстояние е ангажи-
мент, който ККП пое пред 
народа и ключова стъпка 
в осъществяването на ки-
тайската мечта за велико-
то национално възражда-
не. Днес този ангажимент 
бе изпълнен.

Обръщайки се назад чо-
век се пита как ККП успя 
да премине през трудности-
те и изпитанията, и да про-
дължи да върви напред? От-
говорът е в нейния дух, кой-
то Си Дзинпин описа като 
придържане към истината и 
идеалите, следване на пър-
воначалната цел, изпълне-
ние на мисията, проявата на 

П

ККП изпълни ангажимента си за изграждане на 
общество със средно ниво на благосъстояние

смелост, борбеност, преда-
ност към партията и служ-
ба в името на хората.

Благодарение на този 

дух, ККП успя да увле-
че хората от постигането 
на националната незави-
симост и създаването на 

редставителство- 
то на Световна-
та банка в Ки-
тай публику-
ва наскоро до-
клад, който по-

сочва, че се наблюдава по-
вишаване на увереността 
сред местните потребите-
ли и предприятия относ-
но икономическото разви-
тие на страната, а пазарът 
на труда се подобрява. Бан-
ката очаква икономически-
ят растеж на Китай да дос-
тигне 8,5% тази година. В 
коментар за доклада, гово-
рителят на Външно минис-
терство Уан Уънбин посо-
чи, че Китай приветства 
всички страни да участ-
ват активно на китайския 
пазар, да споделят възмож-
ностите за развитие, които 
той създава и да постигнат 
общ напредък.

„БВП на Китай продъл-
жи да нараства стабилно 

през първите пет месеца, а 
реално използваният чуж-
дестранен капитал в стра-
ната достигна 481 милиарда 
юана, което е ръст от 35,4% 
на годишна база. Преките 
финансови инвестиции въз-
лизат на 43,29 милиарда до-
лара, което е ръст от 2,6% 
на годишна база. Общият 
обем на износа е рекордно 

висок – 14,76 трилиона юа-
на, и това дава силен тла-
сък за възстановяването и 
растежа на световната ико-
номика“, каза Уън Уънбин 
като добави, че Китай ще 
продължи да разширява от-
варянето си и ще работи за 
превръщането на пазара си 
в световен, споделен и от 
полза за всички.

П

ова е забележи-
телен подвиг, 
посочи в днеш-
ния си пресбю-
летин Световна-
та здравна орга-

низация, съобщавайки, че 
е връчила на Китай офи-
циален сертификат за пре-
махването на маларията. 
В резултат на това Ки-
тай стана първата държа-
ва в западната част на Ти-
хия океан, която получа-
ва подобно признание от 
СЗО през последните над  
30 години.

Маларията е една от 
най-смъртоносните ин-
фекциозни болести в све-
та. За да защити здравето 
на хората, Китай започна 
борбата с нея през 50-те 
години на миналия век. 
Оттогава заедно с напред-
ването на усилията за на-
маляването на бедността 
в страната, условията на 
живот, телекомуникаци-
ите и медицинските ус-
луги се подобриха значи-
телно. Трябва да се под-
чертае, че Китай създаде 
система за здравно осигу-
ряване, която обхваща ця-
лото население и изигра 

важна роля в премахва-
нето на маларията.

По-важното е, че Ки-
тай винаги е бил в челни-
те редици на иновациите 
в борбата с това инфек-
циозно заболяване. През 
1967 г. страната старти-
ра „Проект 523“, насочен 
към намирането на ново 
лечение за маларията, и 
през 70-те години бе от-
крит артемизининът, пре-
връщайки се в „животос-
пасяващо лекарство“ за 
засегнатите от болестта 
райони.

Струва си да се споме-
не, че в борбата с мала-
рията Китай формулира 
и много ефективна стра-
тегия под кодовото назва-
ние „1-3-7“, т. е. в рамки-
те на 1 ден да се докладва 
за патологията, до 3 дни 
да се прегледа случаят и 
да се направят корекции, 
и до 7 дни да се разслед-
ва и овладее ситуацията в 
епидемичните точки. Тази 
стратегия за наблюдение 
се характеризира с бърза 
реакция, ефективно лече-
ние и предотвратяване на 
по-нататъшното разпрос-
транение на маларията.

Т

От 30 милиона до  
нула - как бе постигнат 
“още един подвиг”?

Световната банка очаква 8,5% 
икономически ръст на Китай 

ътниците в Пе- 
кинското метро 
могат вече да 
плащат билетите 
си с дигитални 
юани (е-RMB), 

според Общинската коми-
сия по транспорт.

Опцията е налична  и е 
в сила за 24-те вътрешни 
и 4-те крайградски железо-
пътни линии. Тези, които 
искат да използват пробна-
та услуга, трябва да се ре-
гистрират като потребите-
ли на дигитални юани в 
Китайската индустриална 
и търговска банка (ICBC) 
и да следват необходимите 

за активиране на услуга-
та стъпки.

От пекинската коми-
сия по транспорт планират 
да проучат по-широкото 

приложение на дигитални 
юани в повече сценарии за 
подобряване на услугите за 
пътниците, свързани с то-
зи начин на разплащане.

П
В Пекинското метро могат вече да се 
купуват билети с дигитални юани

КНР да настояват на со-
циалистическата система 
с китайска специфика, да 
работят за нейното усъвър-
шенстване и модернизира-
не, както и на способно-
стите за управление. ККП 
е най-голямата партия в 
света, която нарасна от 58 
члена в началото до над 95 
милиона днес.

Изграждането на обще-
ство със средно ниво на 
благосъстояние е добър от-
говор, който ККП предаде 
на хората и историята през 
последните 100 години. Се-
га пред нея и китайския на-
род има нова цел за стого-
дишнината от установява-
нето на КНР.
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始终成为全国人民的主心骨——习近平总书记在庆祝中国共产党成立
100周年大会上的重要讲话为党的建设新的伟大工程指明方向

百年大党，大就要有大的样子。
习近平总书记在庆祝中国共产党
成立100周年大会上的重要讲话，
吹响继续推进新时代党的建设新
的伟大工程的号角，在各地基层党
员干部群众中引起热烈反响。

大家表示，要以习近平总书记
重要讲话为根本遵循，奋勇开创新
时代党的建设新局面，使党不断
焕发新的生机活力，始终走在时代
前列，在应对国内外各种风险挑战
的历史进程中始终成为全国人民
的主心骨。

勇于自我革命，始终朝气蓬勃
1日上午，江西省南昌市东湖区

彭家桥街道光明社区的党员干
部群众早早守候，收听收看庆祝
中国共产党成立100周年大会直
播。2016年，习近平总书记来到这
里，对社区工作提出了抓好党建、
抓好服务的要求。

5年来，光明社区大力推动基层
党建和社区服务融合共进，得到
越来越多的群众点赞。社区党委
书记刘云娟说：“我们要以建设全
面进步、全面过硬的基层党组织
为统领，不断提升服务群众、助力
发展的能力，确保党的全面领导
在基层一线鲜明体现，党中央决
策部署在基层有力落实。”

“勇于自我革命是中国共产党区
别于其他政党的显著标志。”习近
平总书记的重要讲话，道出伟大政
党的鲜明品格。

在辽宁省沈阳市沈北新区，区
委书记闻然刚刚回到工作岗位就
深入田间地头走访调研。现场聆
听习近平总书记的重要讲话，让他
对党始终保持先进性纯洁性有了
更加深刻的理解。

“我们党历经千锤百炼而朝气
蓬勃，正是因为时刻不忘以‘人民标
尺’检视自己，敢于刮骨疗毒，永葆
肌体健康活力。”闻然说。

“党的百年奋斗征程，也是党勇
于自我革命、不断自我净化的伟大
历程。”宁夏回族自治区固原市委
党校副校长陈伟表示，要总结好、
发扬好党的建设宝贵经验，一以
贯之将新时代党的建设新的伟大

市对口支援新疆阿克苏市工作前
方指挥部党委书记黄建正说，“要
充分发挥全面从严治党引领保障
作用，清除一切损害党的先进性
和纯洁性的因素，清除一切侵蚀
党的健康肌体的病毒。”

“随着经济社会发展，党员干
部常常面临各种诱惑，思想稍一
放松就容易被腐败侵蚀，丧失党
员本色。”海南省海口市公安局红
岛海岸派出所的“80后”所长刘智
说，“我们必须牢记总书记讲话，坚
守底线才能挺直腰杆执法为民，
才能维护好公平正义。”

永葆初心本色，战胜一切风险
挑战

锤炼理想信念、牢记初心使
命，才能确保党不变质、不变色、
不变味。

夏日的河北省武安市白沙村，整
洁大气的楼房掩映在绿树丛中，默
默讲述着这个曾经“糠菜半年粮”的
穷山村经历的翻天覆地变化。

“新的起点上，唯有谦虚谨慎、
埋头苦干，拓宽富民新渠道，为百
姓无怨无悔做奉献，走好新时代
的‘赶考路’。”白沙村党委书记侯二
河聆听习近平总书记的重要讲话，
感觉浑身有使不完的劲儿。

江山就是人民、人民就是江
山。中国建设银行上海分行党委
书记、行长林顺辉说：“党领导下的
金融事业与祖国同命运、与人民
同呼吸，我们一定要听党指挥、金
融报国、人民至上，紧系民生百姓
所需，服务实体经济，推动经济高
质量发展。”

全党理想信念坚定，党就拥有
无比强大力量。

“中华大地全面建成小康社会，
作为这一伟大奇迹的见证者和参
与者，我们要不负时代、继续努
力。”贵州省安顺市普定县化处镇
水井村驻村第一书记王泽勇说，“
在乡村振兴的道路上，我们基层
党组织要始终和人民群众想在一
起、干在一起，为了共同的理想和
目标永远奋斗。”

敢于斗争、敢于胜利，是中国共
产党不可战胜的强大精神力量。

新华社北京7月5日电 
国家主席习近平5日晚在
北京同法国总统马克龙、
德国总理默克尔举行视频
峰会。

习近平指出，当前，全球
疫情形势依然严峻，经济
复苏前景不明。世界比以
往任何时候都更需要相互
尊重、精诚合作，而不是猜
忌对立、零和博弈。希望中
欧扩大共识和合作，为妥
善应对全球性挑战发挥重
要作用。

第一，坚持正确相互认
知。100年来，中国共产党
团结带领中国人民开辟了
一条符合中国国情并得到
人民普遍拥护的发展道
路。中方坚守和平、发展、

习近平同法国德国领导人举行视频峰会

公平、正义、民主、自由的
全人类共同价值。中欧本
着相互尊重、求同存异原
则开展合作，双方全面战
略伙伴关系汇聚了彼此之
间最大公约数。我们要秉
持这一精神，正确看待相
互差异，理性处理彼此分

歧，牢牢把稳中欧关系前
进航向。

第二，扩大互利共赢
合作。中方愿同欧方尽早
举行第二十三次中欧领
导人会晤，办好战略、经
贸、人文、数字、气候领
域高级别对话，推进中欧

工程推进下去。
“党的十八大以来，以习近平同

志为核心的党中央坚定不移全面
从严治党，以刀刃向内的自我革命
精神整治各种不正之风，党内形
成了风清气正的政治生态。”成都
理工大学马克思主义学院副教授
廖怀高说。

党风政风气象一新，党员干部
担当作为，监督体系不断完善……
百年大党的新风貌，让山东省滨州
市纪委副书记、市监委副主任王军
信心满怀：“我们要按照总书记提
出的明确要求，确保全面从严治
党力度不减、尺度不松，持续形成
惩治腐败的高压态势。”

“打铁必须自身硬”，把党建设得
更加坚强有力

“我们要牢记打铁必须自身硬的
道理，增强全面从严治党永远在
路上的政治自觉，以党的政治建
设为统领，继续推进新时代党的
建设新的伟大工程”——习近平总
书记在讲话中，向全党发出新时代
加强党的建设动员令。

“建设科技强国、创造新的更
大进步，党的领导是根本政治保
证。”在中央党校（国家行政学院）
进修一部举行的学员论坛上，上海
《大飞机》杂志社有限公司总编
辑王刚深有感触，“中国特色社会
主义巨轮行稳致远，必须把‘两个
维护’真正落到实处。”山西出版传

媒集团有限责任公司党委书记贾
新田说：“新征程上，我们只有坚定
不移听党话、跟党走，才能确保在
任何情况下志不改、道不变，办成
更多大事，取得更大成就。”

近日，广东省佛山市禅城区南
庄镇紫南村党委被授予“全国先进
基层党组织”称号。紫南村党委书
记潘柱升说：“习近平总书记对严
密党的组织体系提出了明确要求，
让我们更加意识到建好基层党组
织的责任感和紧迫感。”

基层党组织是党执政大厦的地
基，是基层社会治理的关键。福建
省福州市三坊七巷消防救援站党
支部书记林海涛说：“强化基层党
组织建设，就是要打造坚强战斗
堡垒，凝聚起强大组织力行动力
战斗力，在大战大考中经受考验、
发挥作用、彰显价值。”

党要始终成为时代先锋、民族
脊梁，党员队伍必须过硬。

“总书记明确提出，着力建设德
才兼备的高素质干部队伍。这要
求我们严把选人用人政治关，敢
于破除论资排辈、平衡照顾、求全
责备的观念，为建设高素质的党员
干部队伍保证‘源头活水’。”青海省
西宁市城西区委组织部部长王生
龙说。

“习近平总书记的重要讲话，再
次为我们敲响了党风廉政建设和
反腐败斗争的警钟。”第十批杭州

清单产品互认互保，为双
方百姓日常生活带来更
多实惠。在新冠肺炎疫
情防控情况下，不断优化
人员往来快捷通道。中
国扩大开放的步伐坚定
不移，希望欧方按照市场
原则为中国企业提供公
正、透明、非歧视的营商
环境。

第三，维护真正的多边
主义。要维护以联合国为
核心的国际体系和以联合
国宪章为基础的国际关系
基本准则，国际上的事需
要大家心平气和商量着
办。中方愿同欧方一道，
确保昆明《生物多样性公
约》第十五次缔约方大会、
《联合国气候变化框架公

约》第二十六次缔约方会
议均取得积极成果，并共
同引导世界贸易组织改革
朝正确方向发展，相互支
持办好北京冬奥会和巴黎
夏季奥运会。

第四，坚持构建总体稳
定、均衡发展的大国关系。
中国最希望的是发展好自
己，而不是取代别人。中方
提出共建“一带一路”倡议
是要创造更多共同发展的
机遇。中方愿同各方加强
对话合作，同时坚决捍卫
自身主权、安全、发展利
益。希望欧方在国际事务
中发挥更多积极作用，真
正体现战略自主，共同维
护好世界和平稳定和发展
繁荣。
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актуално

ората, на кои-
то връчваме се-
га ордена „Пър-
ви юли“, са пред-
ставители на на-
рода и герои, от-

дали живота си в служба на 
обществото, заяви генерал-
ният секретар Си Дзинпин 
на  церемония, на която 29 
души получиха най-високо-
то партийно отличие.

Сред отличените има 
най-различни хора – вете-
рани от армията, ударни-
ци в труда, хора отличили 
се със своето новаторство 
в реформите, научни работ-
ници, дипломати и други, 
и това, което ги обединя-
ва, е духът на китайски-
те комунисти, изразяващ 
се в твърди политически 
убеждения, всеотдайност, 
честност и смелост да се 

изправят пред реалността 
и я променят към по-добро.

Какви хора са китайски-
те комунисти? Преди сто 
години, при създаването 
на ККП това не бе ясно 
за обикновените хора. Едва 
след като през 1936 г. амери-
канският журналист Едгар 
Сноу посети тогавашната 
централа на ККП в Йенан 
и написа книгата си „Чер-
вена звезда над Китай“, све-
тът видя истинският образ 
на китайските комунисти.

През изминалите сто го-
дини поколения китайски 
комунисти служиха на на-
рода и водеха упорита бор-
ба за неговото благополу-
чие, предавайки на тези 
след тях духа и първона-
чалните цели и идеали на 
партията.

Сред удостоените с орде- 

на „Първи юли“ е Хуан Да-
фа, който в продължение 
на 36 години е организирал 
съселяните си да прокопа-
ят канал за вода в стръм-
ните скали на своята пла-
нина; Хуан Уънсиу, отда-
ла живота си за да подпо-
мага на бедни; У Тиен‘и, 

провеждал научни изслед-
вания във високопланин-
ски райони, дори когато е 
вече на 80 години.

Както изтъкна Си Дзин- 
пин, причината за енергич-
ността и устойчивостта на 
ККП е в силния и упорит 
революционен дух.

Делата на обикновените членове на ККП  
са разковничето за успеха в управлението  
и развитието на Китай

рез последни-
те дни медии-
те от различ-
ни страни от-
правиха поз-
дравления към 

ККП по повод 100-годиш-
нината от основаването й.

Руската информацион-
на агенция „Новости“ пуб-
ликува коментар, озагла-
вен „Безпрецедентен скок 
– стогодишна слава на 
ККП“, в който се посоч-
ва, че под ръководството 
на партията Китай е осъ-
ществил огромни рефор-
ми, променили из осно-
ви живота на обикнове-
ните хора. Китай стана 
единствената голяма ико-
номика в света, която по-
стигна положителен рас-
теж през миналата година 
на пандемия. 100-годиш-
нината от основаването на 
ККП е нов крайъгълен ка-
мък по пътя на социали-
зма с китайска специфи-
ка и страната в бъдеще ще 
бъде по-влиятелна в света.

В статията си на уеб-
сайта на списание „Иконо-
мист“, озаглавена „Ключът 
към успеха на стогодишна-
та ККП“, аржентинският 
експерт Патрисио Хусто, 
който дълги години се за-
нимава с Китай, посочва, 
че ККП е успяла да насър-
чава еволюцията на идео-
логията си, за да се спра-
ви с предизвикателствата. 

Това е свързано неразривно 
с реалистичната и прагма-
тичната й политика, както 
и далновидността и внима-
телното планиране.

Германският вестник 
„Дер Тагешпигел“ пуб-
ликува наскоро статия на 
Юрген Тритин, член на 
Комисията по външни ра-
боти в Бундестага и бивш 
председател на партия „Зе-
лените“. В нея той пише, 
че поради точното разби-
ране на общата посока на 
международната политика 
и икономика, Китайска-
та комунистическа пар-
тия не само е спечелила 
подкрепата на хората въ-
тре в страната, но Китай, 
под нейно ръководство, се 
е превърнал в сила, която 
международната общност 
не може игнорира. Въпре-
ки че капиталистическите 
страни разглеждат Китай 
като системен конкурент, 
вече не е възможно той да 
бъде заобикалян в борба-
та с изменението на кли-
мата, глобалната рецесия, 
породена от COVID-19, и 
борбата срещу бедността.

Според уебсайта „Мюн-
хнер Меркур“ и други ме-
дии, Китай е избегнал не-
успеха на съветската перес-
тройка и е подкрепил част-
ната икономика. Социа-
листическата пазарна ико-
номика, създадена от ККП 
насърчава развитието.

Медии от различни 
страни поздравиха ККП 
със 100-годишнината от 
основаването й

апочна 9-ият фо-
рум за световния 
мир в пекинския 
университет Цин-
хуа. В него онлайн 
и офлайн се вклю-

чиха над 100 учени от 12 
държави, дипломати и би-
вши високопоставени слу-
жители от различни стра-
ни и международни орга-
низации.

Форумът се фокусира 
върху международното съ-
трудничество в областта на 
сигурността в постепиде-
мичната ера и включва те-
ми, свързани с инициати-
вата „Един пояс, един път“, 
възстановяването на све-
товната икономика, глобал-
ното управление и изкуст-
вения интелект.

„Надявам се участниците 

звестният 74-и 
филмов фести-
вал в Кан ще 
се проведе от 6 
до 17 юли и ка-
то предишни-

те му издания ще включва 
филмови пазари и семина-
ри. Необичайното тази го-
дина обаче е, че освен 500-
те прожекции във Франция 
и филмовия пазар в Кан, 
ще бъдат организирани и 

представяния на филми в 
пет големи града по све-
та за купувачите, които не 
могат да стигнат до южния 
френски бряг. 

В Мелбърн, Мексико си-
ти, Пекин, Сеул и Токио ще 
бъдат организирани над 500 
индивидуални прожекции, 
като около 15 от финали-
стите в Кан ще бъдат пока-
зани във Френския култу-
рен център в Пекин от 8 до 

16 юли. Те ще могат да бъ-
дат гледани само от купу-
вачи, дистрибутори, стрий-
минг платформи и органи-
затори на фестивали. Всич-
ки филми ще са оригинал-
ни версии с английски суб-
титри.

Филмовият фестивал в 
Кан се провежда от 1946 г. 
обикновено всяка година в 
средата на месец май в про-
дължение на около 12 дни.

З

И

П

Х

В столицата на КНР започна 
Деветият форум за световния мир

В Пекин ще бъдат показани част 
от номинираните в Кан филми

да говорят открито и сво-
бодно и да допринесат със 
своите идеи за укрепване-
то на международното съ-
трудничество в областта на 
сигурността, поддържане-
то на многостранността и 
опазването на световния 
мир“, каза Циу Юн, ректор 

на университета Цинхуа, в 
речта си на откриването на 
форума.

Неправителственият фо- 
рум бе иницииран през 
2012 г. от университета 
Цинхуа и Китайския на-
роден институт за външ-
ни работи.

Джан Гуеймей, една 
от носителите на ордена, 
създала първото безплат-
но женско средно учили-
ще, заяви: „Всичко, което 
направих, е каквото пра-
вят много комунисти всеки 
ден“. Нейните думи отра-
зяват една истина, а имен-
но, че в редиците на ККП 
има безброй обикновени 
хора, превърнали се с де-
лата си в истински герои и 
формиращи заедно велика 
сила, която е разковниче-
то за успехите и развитие-
то на обществото.

Историите на 29-те но-
сители на ордена „Първи 
юли“ и представляваните 
от тях повече от 91 мили-
она членове на ККП да-
ват най-ясния отговор за-
що Китай постига успехи 
в своето развитие.
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Слънчеви панели, зарядни стълбове за електромобили, устройства за 
съхранение на дъждовна вода... Всичко това е обичайна част от нови 
„зелени“ домове, където разходът на енергия е със 75% по-нисък от този 
в обикновените, и които са малка част от иновациите, представени на 
Изложението за зелени и интелигентни строителни технологии в град 
Тиендзин. Други интересни предложения са модел за строителство, който 
свежда практически до минимум шума от работните площадки, миризмата на 
боя или праха.

а изложението 
Китайската дър-
жавна корпора-
ция за строи-
телство и обза-
веждане показа 

как за 18 часа може да бъ-
де сглобен „зелен“ апарта-
мент, в който не се използ-
ват вода, пясък и други тра-
диционни строителни мате-
риали, което пести значи-
телни разходи. Тапетира-
нето на стените също ста-
ва по нов начин – с оризо-
во лепило, което е еколо-
гичен и естествен продукт.

Друга компания – „Дунд-
зин“, представи мраморни 
плочи, дървесен ламинат и 
други строителни матери-
али, които обаче не са до-
бити по естествен път, а са 
изработени с 3D принтер и 
въпреки това са изключи-
телно реалистични. Джан 
Буо, директор на изследо-
вателското звено на компа-
нията, обяснява: „При из-
работката на нашите про-
дукти използваме силици-
еви и калциеви материали. 
Вярваме, че може да по-
стигнем същия ефект, как-
то при природните“. И раз-
крива необичайната рецеп-
та на „Дундзин“ за „дърве-
ния“ ламинат – непотребен 
прах, изхвърлян от химиче-
ски компании, комбиниран 
с калций и силиций.

Сглобяеми тераси, външ-
ни стени и стълбища на Ки-
тайската компания за стро-
ителство и инженеринг са 
друго решение за съвремен-
ните домове, което се оказа 
изключително атрактивно 
за посетителите. Дуан Хун-
лян, директор на отдела за 
производствено планиране 
в поделението на компани-
ята за строителни материа-
ли, обяснява, че сглобяема-
та сграда има стандартизи-
ран дизайн, всичките й час-
ти са с фабрична изработ-
ка, а много от традицион-
ните операции при монта-
жа са също индустриали-
зирани. След като сглобя-
емите части се транспор-
тират до мястото, където 
ще се строи сградата, един-
ственото, което вършат ра-
ботниците, е повдигането 
и напасването им, а сами-
ят процес е в пъти по-бърз 
от обичайното. „В сравне-
ние с традиционните стро-
ителни методи, сглобяеми-
те конструкции пестят мно-
го време, усилия и разхо-
ди за труд. Изграждането 
на един етаж отнема около 

Н

Екологичните технологии навлизат все повече 
в китайското строителство и архитектура

не само въплътена в „мал-
ките домове“, но се прос-
тира и до всеки детайл на 
много мащабни строител-
ни проекти. Пример за това 
е самият изложбен център 
в Тиендзин, при изграж-
дането и функциониране-
то на който са използвани 
88 нисковъглеродни, еколо-
гични и енергоспестяващи 
технологии – покривът му е 
покрит със соларни панели, 
чието годишно производ-
ство на енергия надхвърля 
15 милиона киловат часа; 
за отопление и охлаждане 
на мястото се използва ге-
отермална енергия, заме-
няйки над 22% от конвен-
ционалната; събира се и се 
използва повторно дъждов-
ната вода, контролирайки 
80% от оттока. Благодаре-
ние на тези мерки за оп-
тимизация на строителни-
те материали, намаляване 
потреблението на енергия 
и използване на възобновя-
еми енергийни източници, 
годишните въглеродни еми-
сии от центъра могат да бъ-
дат намалени с 10 000 тона.

В днешно време все по-
вече строителни проекти 
разглеждат екологичната 
защита като важен елемент 
от архитектурния дизайн. 
Уан Дзюн, президент на 
частния Китайски институт 
за строителни изследвания, 
каза, че „зелените“ сгради 
са важна отправна точка 
за нисковъглеродното раз-
витие на страната и се пре-
връщат в тенденция. По ду-
мите му, строителната ин-
дустрия ще използва „зеле-
ните“ сгради като средство 
за интегриране на здраво-
словни, нисковъглеродни и 
интелигентни технологии 
за насърчаване на високо-
качествено развитие на еко-
логичната архитектура.

пет дни, почти половината 
от нужното при традицион-
ното строителство“, казва 
Дуан и добавя, че благо-
дарение на новите строи-
телни технологии, компа-
нията му може не само да 
контролира по-добре произ-
водствения процес на ком-
понентите, но и да намали 
количеството на използва-
ните естествени суровини, 
а оттам и на остатъчните 
продукти.

На изложението бя-
ха представени и енергий-
ни решения за нуждите на 
строителството, които раз-
решават ефективно пробле-
ма с прекъсване на елек-
трозахранването на обек-
ти по време на тяхното из-
граждане.

Дзи Сяопън, главен ин-
женер в Китайската компа-
ния за строителство и ин-
женеринг обяснява: „Двата 
мобилни агрегата, комби-
нирани с машини за обез-
прашаване, могат да нама-
лят замърсяването на въз-
духа, шумовото и друго за-
мърсяване на строителна-
та площадка. Също така те 
могат да са от голяма пол-
за, когато е нужно елек-
трозахранване при външ-
но строителство, на скелета 
и в други сложни условия“.

Освен нови предложения 
за грубото строителство, на 
изложението в Тиендзин бя-
ха представени и последни 
технологии като „интели-
гентни“ прозорци, завеси, 
осветление и климатици, 
които могат да бъдат инте-
грирани и управлявани от 
единна платформа.

Факултетът по архи-
тектура към Тиендзинския 

университет представи тех-
нологията си R-CELLS, коя-
то ръководителят на проек-
та професор Ян Уей пред-
стави като „базирана на 
самоорганизацията, само-
адаптация и саморегене-
рацията на биологични-
те клетки“. „Надяваме се 
сградите, които проектира-
ме, да реагират интелигент-
но на промените в окол-
ната среда, и да се адап-
тират, подобно на клетки-
те“, казва той. По думите 
му, през следващите 50 го-
дини се очаква намалява-
не на въглеродните емисии 
от производството на фото-
волтаична енергия и рецик-
лирането в строителството 

ще надвиши сумата от въ-
глеродните емисии на сгра-
дите и на електричество по 
време на работа, и ще бъ-
дат постигнати отрицател-
ни въглеродни емисии през 
жизнения цикъл на строи-
телството.

Както бе демонстрирано 

на изложението апарта-
мент, оборудван с интели-
гентна система за управле-
ние на осветлението, кон-
трол на завесите и спестя-
ващи вода съоръжения, мо-
же да постигне значител-
на икономия на енергия и 
намаляване на емисиите. 
Уан Хуей, ръководител на 
отдела за наука и техноло-
гии в Китайската компания 
за строителство и инжене-
ринг, обяснява: „Клиентите 
могат да регулират нощния 
режим и режима за почив-
ка, яркостта на лампите, за-
весите, както и цялостното 
потребление на енергия“.

Всъщност концепцията 
за „зелено“ строителство е 

итайската ком-
пания за споде-
лени и такси-
метрови пъту-
вания „Диди“ 
(Didi Chuxing) 

събра около 4 милиарда 
долара при първоначално-
то си публично предлага-
не на Нюйоркската фондо-
ва борса (NYSE). Очаква-
нията са пазарната оцен-
ка на фирмата да достиг-
не рекордните 67 милиар-
да долара. 

При листването си 
„Диди“ издаде 288 мили-
она американски депози-
тарни акции (AD) на цена 
от 14 долара всяка, екви-
валентни на 72 милиона 
обикновени акции от клас 
A на Нюйоркската борса.

Това е най-голямото 
първоначално публично 
предлагане от китайска 
фирма на американските 
фондови пазари от 2014 г. 
насам, след интернет ги-
ганта „Алибаба“. То веро-
ятно ще бъде и най-голя-
мото през тази година.

Според компанията 30%  

от средствата, събрани 
при листването, ще бъ-
дат използвани за разши-
ряване на международния 
бизнес извън Китай. Още 
30 процента ще отидат за 
подобряване на съвремен-
ните технологии, а 20 про-
цента – за подобряване оп-
ита на потребителите.

Китайската компания за споделени пътувания „Диди“ 
събра 4 млрд. долара на Нюйоркската фондова борса

К
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Китай има по-ефективна система 
на управление от САЩ

ърви юли е датата, на 
която по официални 
данни се навършват 
100 години от създава-
нето на Китайската ко-
мунистическа партия. 

В Китай ще се организират множе-
ство събития и правят много рав-
носметки, свързани с тази дата. В 
тези равносметки един от изводи-
те е, че системата на управление 
на ККП се оказа много по-ефек-
тивна и успешна в сравнение със 
системите на западните либерал-
ни демокрации и пазарен капита-
лизъм. Този извод не е мой, а на 
гуруто на американската либерал-
на демокрация, пророкът на „края 
на историята“ Франсис Фукуяма. 
Именно той пише в своята статия 
„Бъдещето на историята: Може ли 
либералната демокрация да наджи-
вее упадъка на средната класа“ в 
известното американско списание 
„Форин ъфеърс“ следното: 

„Китай е наследник на 
дълга и горда традиция на 

висококачествено бюрократично 
управление, което се простира 

назад в продължение на две 
хилядолетия. Неговите лидери 

управляваха много сложния 
преход от централизирана 

планова икономика от съветски 
тип към динамична и открита 

такава, правейки това със 
забележителна компетентност – 
по-компетентно, честно казано, 

отколкото американските лидери 
са показали в менажирането 

на тяхната макроикономическа 
политика в последните години. 

Много хора напоследък се 
възхищават от китайската 
система не само заради 

икономическите й резултати, 
но и защото тя може да взема 

големи, сложни решения бързо, 
в сравнение с агонизиращата 

политическа парализа ударила 
САЩ и Европа през последните 

години. Особено след 
неотдавнашната финансова криза 

самите китайци започнаха да 
рекламират „китайския модел“ 

като алтернатива на либералната 
демокрация.“ 

Какви са резултатите от мно-
го по-високата ефективност на 
китайския модел на изгражда-
не на социализъм с китайски 

характеристики,  сравнен с аме-
риканския модел на либерална де-
мокрация, налаган с бомби, санк-
ции, преврати, цветни революции, 
агентури от съответни неправител-
ствени организации по целия свят?

Икономиката на Китай под ръ-
ководството на ККП е нараствала 
по-бързо и по-дълго с големи тем-
пове отколкото всяка друга иконо-
мика в историята.  От 1978 до 2020 
г. китайската икономика е растя-
ла средно ежегодно с 9.2 % и се е 
увеличила общо 40 пъти. Изгра-
дени са общо 40 китайски иконо-
мики. Няма друга страна в света 
постигнала такъв икономически 
растеж за толкова дълъг период 
в историята.

Скоростта, с която е подобре-
но материалното и образовател-
но състояние на над един мили-
ард души и ускорено развитието на 
икономиката са непознати в исто-
рията. През 1980 г. БВП на Китай 
на човек от населението е 200 до-
лара, а днес е над 10 000 долара, 
т. е. материалното положение на 
средния китаец се е подобрило 50 
пъти за 40 години, превръщайки 
Китай в най-успешната икономи-
ка в историята.

В класацията на списание „Фор-
чън“ за 500-те най-големи компа-
нии в света през 2020 г. на първо 
място е Китай със 124, след тях 
са САЩ със 121 компании. Китай 
притежава най-големия пазар за 
електронна търговия – през 2019 г. 
там се е реализирала 56 % от тър-
говията онлайн в света. В момен-
та изгражда така нар. „дигитален 
път на коприната“ за превръщане 
на Китай във водеща сила в све-
та в онлайн търговията в глобален 
план. Си Цзинпин неведнъж гово-
ри, че смята да превърне Китай 
в „интернет-свръхдържава“ или в 
„кибер-свръхдържава“.

Индустриалното производство 
на Китай днес е почти толкова 

голямо колкото на САЩ, Япония и 
Германия взети заедно. 

Страната бе превърната от ев-
тина „фабрика на света“ в световен 
лидер в новите технологии. Още 
през 1990-те години Китай се пре-
върна в единствената страна, коя-
то създаде аналози на глобалните 

така нар. „Нов път на коприната“, 
реализирано главно от китайската 
държава, с държавни предприятия 
и финанси се изгражда глобална 
инфраструктура (пътища, приста-
нища, железопътни линии, теле-
комуникации, енергийни структу-
ри, търговски мрежи), обхващаща 
всички континенти, която ще слу-
жи на натрупването на богатство и 
мощ на китайската държава.

В китайската образователна 
система се обучават около 200 ми-
лиона души и в международни-
те класации китайските ученици 
са на водещи места, изпреварва-
щи много-американските. Създа-
дена е гигантска стартъп екосис-
тема, по-голяма от всички остана-
ли в света. В Джунгуанцун – ки-
тайската версия на Силициевата 
долина, са локализирани десетки 
хиляди стартъп компании. От тях 
над 150 са уникорни, бързо дости-
гнали пазарна капитализация от 
над един милиард долара, играе-
щи водеща роля в света в облас-
тта на изкуствения интелект, ро-
ботиката, компютърното зрение и 
редица други сфери.

През 2018 г. Китай е имал общо 
1.87 млн. научни работници.

 През същата година в ки-
тайските университети са защи-
тени 49 500 докторски дисертации 
в областта на STEM – природни 
науки, инженерни науки и мате-
матика – за сравнение през съща-
та година в САЩ са защитени 42 
000, а в ЕС – 45 000 доктората в 
тези области. През 2020 г. 6.6 ми-
лиона китайски студенти са учи-
ли в чужбина, главно в САЩ. В 
Китай действа специална програ-
ма за завръщане на тези специа-
листи в страната с осигурени ва-
жни работни места и максимално 
използване на техните знания. В 
самия Китай в момента учат по-
вече африкански студенти, откол-
кото във всички западни страни, 
взети заедно. По брой на най-ци-
тирани научни публикации Китай 
изпреварва целия ЕС. През 2019 г. 
Китай е дал за научни изследвания 
и разработки 514.8 млрд. долара, 
което е много повече отколкото 
ЕС, който е дал общо 390.5 млрд. 
долара. Най-голямата част от тези 

П
американски технологични гиган-
ти като Гугъл, Амазон и Фейсбук 
чрез своите гигантски техноло-
гични компании Алибаба, Бей-
доу и Тенсент. Китай притежава 
най-големия пазар на онлайн тър-
говия – в него се извършва 40 % 
от електронната търговия в света. 
Там има над 800 милиона интер-
нет ползватели и е най-големият 
пазар на технологични компании. 
В условията на глобален недостиг 
на чипове в Китай през май 2021 
г. е имало 168 300 компании, кои-
то произвеждат чипове – основен 
елемент на хардуеъра на съвремен-
ната дигитална икономика.

По брой патенти в областта на 
изкуствения интелект Китай е на 

първо място в света. 
През 2018 г. от десетте най-го-

леми интернет-компании в света 
4 са китайски и 6 американски. 
Това превъзходство на Китай по-
роди през последните години тех-
нологична война и засилена тех-
нологична конкуренция от страна 
на САЩ, които започнаха да про-
веждат целенасочена индустриална 
политика за ограничаване на из-
носа на водещи индустриални сто-
ки за Китай и засилване на пози-
циите на САЩ в тази област. То-
ва доведе допълнително до рязко 
засилване на ролята на държавата 
в Китай в стратегиите за техноло-
гично развитие, особено в областта 
на дигиталните технологии. Поста-
вена е задачата за големи проби-
ви в областта на водещите техно-
логии, засилен е контролът върху 
технологичния сектор.

Изградена е гигантска 
транспортна инфраструктура. 

Между 2007 и 2017 г. дължина-
та на магистралите в Китай се е 
увеличила от 34 000 на 81 000 ми-
ли, което е над три пъти обикол-
ката на Земята. В Китай се нами-
рат осем от дванадесетте най-го-
леми подземни железници в све-
та. Две трети от високоскорост-
ните железопътни линии днес се 
намират в Китай. В Китай е съз-
даден най-бързият влак в света, 
движещ се с 620 км в час, почти 
колкото пътнически самолет. Чрез 
стратегическото строителство на 

Проф., д. ф. н., Васил 
ПроданоВ 
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Великата практика в зачитането и 
гарантирането правата на човека

акто съобщават ки-
тайските медии, на 24 
юни Китай публикува 
бяла книга със загла-
вие „Великата прак-
тика на Китай в за-

читането и гарантирането пра-
вата на човека“, в която не са-
мо могат да се видят усилията на 
ККП за стимулиране развитието 
на свързаните с човешките пра-
ва дела в страната през измина-
лите 100 години, но и да се разбе-
ре, че управляващата партия е ос-
новна гаранция за непрекъснатото  
им развитие.

В бялата книга пише, че стре-
межът към щастие и възражда-
нето на китайската нация са пър-
воначално намерение и мисия на 
ККП. Те са и основа в идеите на 
партията за правата на човека. 
От създаването си ККП отстоя-
ва принципа „народът винаги да 
е на първо място“, като го свърз-
ва с универсалността на правата 
на човека и реалността в страна-
та. За ККП правото на щастлив 
живот и развитие са най-важните 
основни човешки права. Тя сти-
мулира всеобхватното развитие на 
народа, непрекъснато увеличава 
благосъстоянието му и се грижи 
за сигурността му. С всичко това 
Китай успешно върви по пътя на 
развитието на правата на човека 
с китайска специфика.

От 2012 г. до края на 2020 г. под 
ръководството на ККП страната 

успя да избави изцяло от абсо-
лютната бедност 98,99 милиона 
жители на селата, с което създа-
де чудо в областта на човешки-
те права и реализира с 10 години 
по-рано поставената в програма-
та за устойчиво развитие до 2030 
г. на ООН цел. Делът на Китай 
в глобалното намаляване на бед-
ността надхвърли 70%.

В бялата книга се посочва още, 
че Китай води широк диалог и 
обмен в защитата на човешки-
те права и е одобрил или участ-
вал в 26 международни докумен-
та в сферата, сред които 6 основ-
ни споразумения на ООН. В съ-
щото време страната е активна 

в международното сътрудничест-
во в намаляването на бедността 
и помага на останалите разви-
ващи се държави, без да поста-
вя политически условия, стиму-
лира международното сътрудни-
чество в антиепидемичната бор-
ба и гради общността на здраве-
опазването. Чрез съвместното из-
граждане на инициативата „Един  
пояс, един път“ Китай споделя 
възможности за развитие с всич-
ки страни по света. Практически-
те му действия вливат положител-
на енергия за глобалното управле-
ние на правата на човека и уве-
личават защитата на културното 
разнообразие.

К

Комунистическата партия върви по нов 
път на мирно развитие без хегемония

омунистическата пар-
тия обръща голямо 
внимание на бъдеще-
то и съдбата на чове-
чеството, върви напред 
с всички прогресивни 

сили в света. Китай винаги е бил 
строител на световния мир, съ-
трудник на световното развитие 
и защитник на световния ред!“, 
заяви генералният секретар на 
ЦК на ККП Си Дзинпин по вре-
ме на тържествата за 100-годиш-
нината на ККП.

Китайската нация винаги е 
подкрепяла мира през своята пет-
хилядигодишна история. Мно-
го хора на Запада се чудят как 
ККП успя да привлече безброй 
прогресивни личности преди ос-
новаването на КНР, когато на 
територията на страната се во-
деха войни? Според канадката 
Изабел Крук, която е преживя-
ла големите промени в Китай, 
отговорът е: защото ККП е но-
сител на мир.

От самото създаване на ККП 
през 1921 г. членовете й са сил-
но амбицирани. Те се стремят не 
само да осигурят по-добър жи-
вот на китайския народ, но и да 
допринесат за мира и напредъ-
ка на човечеството.

През юни 2021 г. всички 410 
китайски миротворци в Ливан 
получиха медали за мир от ООН. 
Китай е втората страна, която 

дава най-много финансови сред-
ства за умиротворителните ми-
сии на Организацията, и е сред 
петте постоянни членки на Съ-
вета за сигурност, изпратили 
най-много военни. 

Същевременно страната ак-
тивно участва в мирното разре-
шаване на регионални проблеми, 
инициира „Един пояс, един път“, 
разпространява общите ценности 
за мира, развитието, справедли-
востта, демокрацията и свобода-
та. Пекин твърдо подкрепя мно-
гостранността, активно участва в 
усъвършенстването на глобалната 

управленска система… ККП не-
прекъснато инжектира динами-
ка за мирното развитие на света.

Чужденците видяха, че като 
управляваща партия, ККП ръко-
води народа и върви по нов взаи-
моизгоден път за всички държа-
ви, без да следва примера на За-
пада за засилване на хегемони-
ята. Това е важен принос за на-
предъка на човечеството.

Подкрепата към мира обаче 
не означава, че ККП ще отстъпи 
своите справедливи права и Ки-
тай няма да позволи на чуждите 
сили да го потискат и заробват.

К

средства отиват за експериментал-
ни изследвания. През 2019 г. Ки-
тай надмина САЩ по количество-
то патенти, свързани с технологии 
на изкуствения интелект.  Китай е 
на първо място в света по брой на 
научните публикации в областта 
на изкуствения интелект – за пе-
риода 2016-2020 те са 76 300, докато 
в намиращите се на второ място 
САЩ те са само 44 400. През май 
2021 г. Китай стана втората стра-
на в света след САЩ, осъществи-
ла успешен полет, кацане и изсле-
дователска работа от космически 
апарат на повърхността на Марс. 
От него бе пуснат в движение по 
планетата марсоходът „Джунжун“, 
за да изследва нейната атмосфера, 
релеф, вещества в продължение на 
90 марсиански денонощия.

За 70 години от създаването  
на КНР средната 

продължителност на живота на 
китайците почти се е удвоила. 

В момента тя е 77.13 години, с 
близо две години повече отколко-
то в България на реставрирания 
капитализъм. Поради рязкото на-
маляване на детската смъртност 
и подобряването на условията на 
живот от създаването на КНР до 
днес за 71 години населението й е 
нараснало повече от три пъти, не-
зависимо от това че от 1979 до 2015 
г. бе провеждана политика за от-
глеждане на едно дете в семейство 
– от 450 млн. на 1.411 млрд., дока-
то за 32 години бандитска рестав-
рация на капитализма българско-
то население намаля с около една 
трета. Независимо от това, че ки-
тайското население е около чети-
ри пъти повече от американско-
то, в многомилионните китайски 
градове няма нито един бездом-
ник, за разлика от САЩ, къде-
то през 2020 г. според официален 
доклад до американския конгре-
си има  над 580 000 бездомници.

През ноември 2014 г. Китай зае 
първо място в света по БВП 
по паритет на покупателната 

способност. 
През 1995 г. делът на Китай в 

световната търговия е 3 %, а през 
2018 г. той стана страната с най-го-
лям търговски обмен в света, до-
принасяйки за 12 % от световната 
търговия. През 2020 г. Китай из-
мести САЩ като най-голям тър-
говски партньор на ЕС, внасяй-
ки в него стоки за 468 млрд. до-
лара, докато в обратната посока 
към Китай количеството стоки 
на ЕС бе 203 млрд. долара. Ос-
вен, че е имал 265 млрд. дол. из-
лишък в търговията с ЕС, то мно-
го повече европейски компании са 
инвестирали в Китай, отколкото 
китайски в ЕС. Това означава, че 
Китай е бил големият печеливш 
и в икономическите отношения 
и с ЕС, както и със САЩ. Преди 
това той се превърна в най-голе-
мия търговски партньор и инвес-
титор в Африка.

Всичко това се разглежда от 
ККП като израз на превъзходство-
то на техния социалистически мо-
дел на развитие пред този на ка-
питализма. При това Китайският 
модел на развитие показа предим-
ството си пред американския не-
олиберален капитализъм особено 
силно в условията на пандемична 
криза, която много бързо бе поста-
вена под контрол в Китай, за раз-
лика от САЩ и Западна Европа.
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Автономен регион 
Вътрешна Монголия
Координати: 44° N. 113° E

Граници: на север – Монголия и русия,  
на изток – провинция Хъйлундзян, 
провинция дзилин,  
на юг – провинция Ляонин, провинция 
Хъбей, провинция Шанси, провинция 
Шънси, нинся-хуейски автономен регион,  
на югозапад – провинция Гансу 

Площ:  
1 183 000 кв. км – 3-ти по ранг в Китай 

Географски обекти:  
планини – Хинган, Хълан; реки – Жълтата 
река; пустини – Гоби 

Най-висока кота: връх Хелан – 3556 м

Административни центрове:  
Хоххот – столица, Баотоу – най-голям град

Административно деление:  
12 префектури, 101 окръга, 1425 общини 

Население (2010):  
24 049 155 души – 23-ти по ранг в Китай

Плътност на населението:  
20/кв. км – 28-и по ранг в Китай

Етнически състав:  
хан – 79%, монголски – 17%, манчжу – 2%, 
хуей – 0,9%, даур – 0.3%

Град Баотоу

Град Хоххот

Еренхот зона за гранично 
икономическо сътрудни-
чество, Зона за обработка 
на износ Хоххот, Манджо-
ули зона за гранично ико-
номическо сътрудничество.

Административни 
центрове

Столицата Хоххот е ад-
министративен, икономи-
чески и културен център 
на региона. Името на гра-
да на монголски означа-
ва “Син град”, въпреки че 
той също е посочен и като 
“Зелен град”. Синият цвят 
в монголската култура се 
свързва с небето, вечност-
та и чистотата. Население-
то му към преброяването 
през 2010 г. е 2 866 615 жи-
тели, а площта му е 17 186 
кв. км.

Разположен в южна-
та централна част на Въ-
трешна Монголия, Хоххот 
е обкръжен от Дацин Шан 
(буквално преведено „Голе-
ми сини планини“) на се-
вер и платото Хетао на юг.

Хоххот е основен ин-
дустриален център във Въ-
трешна Монголия. Заедно 
с Баотоу и Ордос той пред-
ставлява над 60 процента 
от общото промишлено 
производство на Вътреш-
на Монголия.

Баотоу е най-големият 
град във Вътрешна Монго-
лия. Намира се в западната 
част на автономния регион  
и е известен като “Града на 
стоманата в Гоби”.

Географски данни
Официално Вътрешна 

Монголия е класифицира-
на като автономен регион в 
Северен Китай, но поради 
големината й части от нея 
принадлежат и на Северо-
източен Китай, и на Севе-
розападен Китай.  

В крайния югозапад 
провинцията достига ръ-
ба на Тибетското плато, къ-
дето е най-високият връх в 

населението близо 13 000 
щатски долара (2019), чес-
то класирана на 5-о място 
в страната.

По речните долини във 
Вътрешна Монголия пре-
обладават житните култу-
ри. В обширните пасища 
традиционен източник на 
препитание е отглеждане-
то на домашни животни, 
главно овце и кози.

Вътрешна Монголия 
има изобилие от ресурси, 
особено въглища, кашмир, 
природен газ, редки зем-
ни елементи. Има и пове-
че находища от който и да 
е друг регион в Китай на 
естествено срещащи се ни-
обий, цирконий и берилий. 
Вътрешна Монголия е ва-
жна база за производство 
на въглища, като в провин-
цията се намират повече от 
една четвърт от световните 
запаси от въглища. 

Индустрията във Вът- 

решна Монголия е свърза-
на предимно с въгледоби-
ва, производството на елек-
троенергия и горското сто-
панство. 

Сега тук се насърчават 
шест конкурентни индус-
трии: енергетика, химика-
ли, металургия, производ-
ство на оборудване, прера-
ботка на млечни продукти 
и високи технологии. 

В допълнение към го-
лемите си запаси от при-
родни ресурси Вътрешна 
Монголия има и най-голе-
мия използваем капацитет 
за вятърна енергия в Ки-
тай, благодарение на сил-
ните ветрове, които се раз-
виват в тревните площи на 
провинцията. 

Създадени са и специал-
ни зони за икономическо и 
технологично развитие ка-
то Баотоу национален парк, 
Зона за високотехнологич-
но индустриално развитие, 

планините Хелан. 
По-голямата част от Въ-

трешна Монголия е плато 
със средна височина около 
1200 метра, покрито от об-
ширни льосови и пясъчни 
отлагания. 

В северната част се на-
мират планините Хинган, 
заради които климатът там 
е по-хладен. На юг са раз-
положени главно пасища – 
тучни на изток и оскъдни 
и сухи на запад.

Благодарение на древ-
ните, изветрени скали, раз-
положени под дълбоко се-
диментно покритие, Въ-
трешна Монголия е главен 
минен район, притежаващ 
големи запаси от въглища, 
желязна руда и редки зем-
ни минерали, което я е пре-
върнало в основен индус-
триален регион днес.

Поради издължената си 
форма, Вътрешна Монго- 

лия има четири сезона му-
сонен климат с регионални 
вариации. Зимите са мно-
го дълги, студени и сухи, 
с чести виелици, въпреки 
че снеговалежът е толкова 
лек, че там няма съвремен-
ни ледници дори на най-ви-
соките върхове. 

Икономика
Вътрешна Монголия е 

един от най-развитите ико-
номически райони в Китай 
с годишен БВП на глава от 
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Координати: 23.6° N 108.3° E

Граници: на север - провинции Гуeйджоу 
и Хунан, на изток – провинция Гуандун, 
на юг – Южно китайско море и заливът 
Тонкин, на югозапад – Виетнам, на запад 
– провинция Юннан

Площ:  
237 600 кв. км – 9-и по ранг в Китай 

Географски обекти:  
планини – нанлин, дуйао, Фенхуан, 
даяо, дамин, Юнкай; реки – Ли, Юлон; 
водопадът Бан джок-детиан 

Най-висока кота:  
връх Китен - 2141 м 

Административни центрове:  
нанин – столица и най-голям град, 
Люджоу, Гуйлин, Бейхай 

Административно деление:  
14 префектури, 109 окръга, 1396 общини 

Население (2020):  
50 126 804 души – 11-и по ранг в Китай

Плътност на населението:  
210/кв. км – 20-и по ранг в Китай

Етнически състав:  
хан – 62%, джуан – 32%, яо – 3%,  
мяо – 1%, дун – 0,7%, виетнамски – 0,6%,  
гелао – 0,4%

Гуанси-джуански 
автономен регион 

Красивият пейзаж на река Ли

Град нанин

разделя двете страни.
Климатът в региона е 

субтропичен. Лятото обик-
новено е дълго, горещо и 
влажно, с продължител-
ност от април до октом-
ври. Зимите са меки, а сне-
гът е рядък. Мусонни вет-
рове духат от юг-югозапад 
от края на април до нача-
лото на октомври. Пове-
чето от валежите са меж-
ду май и август. 

Икономика
Важните селскостопан-

ски култури в Гуанси-джуан- 
ският автономен регион 
включват ориз, царевица 
и сладки картофи. Касо-
вите култури са захарна-
та тръстика, фъстъците, 
тютюнът и кенафът. Тук 
се отглеждат и 85 процента 
от звездния анасон в света. 

Автономният регион е 
един от ключовите китай- 

Разположен в южната му 
част, Нанин е заобиколен 
от хълмист басейн, с топъл 
и влажен субтропичен кли-
мат. Площта му е 22 189 
кв. км, а населението при 
преброяването през 2018 г. 
7 254 100 жители.

Нанин е съвременен и 
модерен град. Тук се нами-
ра 21-та най-висока сграда 
в КНР – Международният 
търговски център Диуан, 
висок 276 м. 

Люджоу е вторият по го-
лемина град в Гуанси. Как-
то при голяма част от ре-
гиона, пейзажът около Лю-
джоу е комбинация от хъл- 
мове, планински върхове, 
пещери и карстови скали. 

Днес Люджоу е индус-
триалният център на реги-
она. Тук са базирни важни 
компании като LiuGong – 
мултинационален произво-
дител на строителни ма-
шини, SAIC-GM-Wuling Ав-
томобил - съвместно пред-
приятие между General 
Motors, SAIC Motor и 
Liuzhou Wuling Motors.

Забележителности 
на Гуанси-джуанския 

автономен регион 
Основната туристическа 

атракция тук е Гуилин и 
красивият пейзаж на река 
Ли, минаваща през район 
с карстoви хълмове. Това 
е любим маршрут за раз-
ходки с лодки за туристи-
те, простиращ се от Гуи-
лин надолу до Яншо.

производствена база General 
Motors. Градът разполага и 
с голям металургичен ком-
бинат и няколко свързани 
индустрии. Правителство-
то на автономната провин-
ция се стреми да разширя-
ва производствения сектор, 
като увеличава инвестици-
ите в икономическата зона 
на залива Бейбу. 

Поради липсата на разви-
та индустрия Гуанси-джуан- 
ският автономен регион е 
четвърти като най-енер-
гийно ефективен регион в 
Китай, което спомага за 

Географски данни
Регионът е отчасти пла-

нински. Планината Нан-
лин формира североизточ-
ната граница, в северната 
част се намират планини-
те Дуйао и Фенхуан, а в 
централната част на реги-
она са планините Даяо и 
Дамин. На югоизточната 
граница е планина Юнкай.

Много реки прорязват 
долини през планините. 
Повечето от тях образуват 
приточния басейн на Уест 
Ривър.

Гуанси-джуанският ав-
тономен регион има къса 
брегова линия, граничеща 
с  в залива Тонкин. Важни-
те морски пристанища са 
Бейхай, Цинджоу и Фан-
ченган.

По границата с Виет-
нам се намира водопадът 
Бан Джок-Детиан, който 

ски производствени цен-
трове за цветни метали. На 
неговата територия се на-
мират приблизително 0,66% 
от всички находища на ка-
лай и манган в Китай. 

Люджоу е основният ин-
дустриален център за про-
изводство на моторни пре-
возни средства. Тук има 

по-нататъшното повишава-
не на неговия зелен имидж. 

Зоните за икономиче-
ско развитие са няколко: 
Национален туристически 
ваканционен курорт Beihai 
Silver Beach, Зона за обра-
ботка на износа Beihai, 
Зона на гранично иконо-
мическо сътрудничество 

Dongxing, Национална но-
ва и високотехнологична 
зона за индустриално раз-
витие Гуилин, Нанинско 
пространство за икономи-
ческо и технологично раз-
витие, Национална високо-
технологична зона за про-
мишлено развитие в На-
нин и други.

Административни 
центрове

Нанин е столицата и 
най-големият град по на-
селение на Гуанси-джуан-
ския автономен регион. 
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град Хъфей, про-
винция Анхуей, 
се проведе го-
дишното изло-
жение за мони-
тори и дисплеи 

(DIC EXPO 2021), в което 
участваха близо 40 компа-
нии, включително 10 све-
товноизвестни фирми. Те 
представиха над 110 проду-
кта, включително интели-
гентни черни дъски, сгъва-
еми екрани и други аван-
гардни решения, като осо-
бен акцент е поставен вър-
ху технологии като смесена, 
добавена и виртуална реал-
ност, създаващи нов тип ви-
зуално преживяване за по-
требителите.

Освен представяне на 
нови продукти и водещи 
технологии, изложение-
то в Хъфей играе и важна 

роля за обмена и сътруд-
ничеството между бизнеса 
и институции, ангажирани 
в научно-развойна дейност 
в сектора на мониторите и 
дисплеите. В приветствие-
то си към участниците при 

откриването на ЕКСПО-то  
генералният секретар на 
Шанхайската организация 
за сътрудничество (ШОС) 
Владимир Норов заяви, 
че новите технологии за 
производство на дисплеи, 

интегрирайки се с 5G, из-
куствен интелигент, интер-
нет на нещата, автономните 
автомобили и видео с висо-
ка разделителна способност, 
ще окажат дълбоко влия-
ние върху социално-ико-
номическото развитие  
на света.

Кай Бекман, член на 
Борда на директорите на 
германската корпорация 
„Мерк“ и изпълнителен ди-
ректор на нейната дъщер-
на компания за електрон-
ни технологии заяви, че 80% 
от възприятията на хора-
та са визуални. „Китай е 
много важен за „Мерк“ и 
е най-големият ни пазар за 
електронни продукти и тех-
нологии“, посочи Бекман.

В рамките на изложе-
нието Китайската асоциа-
ция за производителите и 

търговци на автомобили, за-
едно с още няколко органи-
зации сложиха подписите 
на „Декларация от Хъфей“, 
чиято цел е взаимноизгодно 
сътрудничество между про-
изводителите и доставчици-
те на дисплеи и автомобил-
ния отрасъл. Бяха сключени 
също споразумения за ре-
ализирането на 46 проекта 
на обща стойност 26,7 ми-
лиарда юана. Данни на Ми-
нистерството на промиш-
леността и информацион-
ните технологии показват, 
че през 2020 г. печалбата 
на китайската индустрия за 
производство на монитори 
и дисплеи е била 446 ми-
лиарда юана, което пред-
ставлява 40,3% от общата 
в световен мащаб.

В
Изложение за монитори и дисплеи в Хъфей

Страницата подготви  
Любомир МИХАйЛОВ

римата тайко-
навти в мисия- 
та „Шънджоу-12“, 
след две седми-
ци са в новия си 
космически дом,  

излязоха в открития Кос-
мос, за да направят пър-
вата си дълга „космическа 
разходка“. Първата разход-
ка в Космоса на тайконавт, 
изпълнена от Джай Джъ-
ган през 2008 г. по време 
на мисията „Шънджоу-7“, 
продължи около 20 мину-
ти. Неговата задача бе да 
направи проверка на тех-
нологията. 

Сега обаче двама души 
от екипа на „Шънджоу-12“  
остана извън кабината ня-
колко часа. Те  извърши-
ха редица работи по из-
граждането на космиче-
ската станция и тестване-
то на уредите.  

Преди пристигането на 
тримата тайконавти до ос-
новния модул на „Тиенхъ 
-1“ бяха изпратени два 
100-килограмови скафан-
дъра. Те са по-удобни от 
предишните, уверен е Лиу 
Бомин, който участва и в 
мисията „Шънджоу-7“ през 
2008 г.

Китайската космическа 
станция е оборудвана и с 
роботизирани ръце, които 
могат да се разтегнат до 15 
метра. Очаква се те да иг-
раят важна роля в изграж-
дането на станцията и да 
осигурят солидна подкре-
па на тайконавтите. 

Тримата тайконавти в 
основния модул на косми-
ческата станция „Тиенхъ“ 
се намират на около 400 
км над Земята. 

Безпрепятствената им 
комуникация 

с наземния център е гаран- 

Т

Разходка в Космоса или как живеят и 
работят тримата тайконавти

Ян Ливей, заместник 
главен дизайнер на пило-
тираната програма за кос-
мически полети на Китай, 
отбелязва, че след влизане-
то си в космическата стан-
ция тримата космонавти 
трябва да изпълнят голям 
брой задачи.

Тъй като в много слу-
чаи те са длъжни да на-
правят първоначалните на-
стройки, ясно е, че имат 
да свършат много работа. 
Според Хуан Уайфън гра-
фикът на работа и почив-
ка на астронавтите се син-
хронизира с всекидневие-
то на Земята. 

В 8 часа сутринта те об-
съждат работния план за 
деня. А от 20 до 21 ч. има 
обсъждане на свършената 
работа и на задачите на 
следващия ден.

Хоу Йонцин, заместник 
главен дизайнер на систе-
мата за космически стан-
ции в Китайската акаде-
мия за космически тех-
нологии, казва, че на то-
варния кораб има няколко 
тона материал, като всеки 
пакет има QR код. Чрез 
сканиране на този код мо-
же да се разбере какво има 
в опаковката и как да се 
класифицира материала.

Според дизайнера Хуан  
Уайфън

хората на борда  
редовно спортуват.

Астронавтите тренират по-
не два часа на ден. Косми-
ческата станция разпола-
га със спортно оборудва-
не за противодействие на 
физиологичните ефекти на 
безтегловността. Не е необ-
ходимо обаче астронавти-
те да спортуват всеки ден, 
защото  3–4 пъти седмич-
но са достатъчни..

тирана от „космическа 
мрежа“, която е съставе-
на от три сателита и впе-
чатлява мнозина с чиста-
та и ясна връзка, съобщи 
електронното издание на 
в. „Жънмин жъбао“. 

Спътниците „Тиенлин“ 
са китайска разработка, 
намират се в геостацио-
нарна орбита и имат за-
дачата да предоставят ре-
лейни данни, измервания, 
контрол и услуги на кос-
мическите кораби в гло-
бален мащаб. Скоростта 
на връзката по мрежата е 
1,2G, което е еквивалент-
но на земната 5G комуни-
кация. Забавянето е само 
една секунда. 

Тайконавтите могат да 
провеждат видео разгово-
ри, да получават имейли и 
дори да гледат онлайн те-
левизия. Освен това имат 
специален телефон за лич-
ни разговори със семей-
ствата им, които няма да 

бъдат чути от никого от 
наземния контрол, обясни 
главният дизайнер на под-
системата за комуникации.

Тримата тайконавти 
Ние Хайшън, Лю Бомин 
и Тан Хонбо ще работят в 
орбиталната станция три 
месеца. Техният космиче-
ски живот привличат мно-
го човешкото внимание. 

Според експерти
размерът на основния мо-
дул на станцията   осигу-
рява на космонавтите по-
вече от 50 кубически ме-
тра пространство, а с от-
сека за пилотирани кос-
мически и товарни кора-
би, общата площ  достига 
150 кубически метра. В ос-
новния и експериментал-
ния модул са вградени две 
санитарни зони, които ще 
могат да осигурят едновре-
менното пребиваване на 
шест космонавти в орбита.

Хуан Уайфън, генерален 
дизайнер на системата за 

обучение и подбор на кос-
монавти в Китайската про-
грама за космически поле-
ти, обяснява: 
„Приготвили сме над 120 
вида космическа храна. 
Проведохме проучване за 
предпочитанията на тай-
конавтите към храна и из-
брахме каквото им харес-
ва. „ Космическата стан-
ция разполага с кухня с 
микровълнова фурна, коя-
то може да се използва за 
загряване на храна.

Астронавтите не могат 
да си вземат душ, както на 
Земята, но за тях се при-
готвят мокри кърпи, кои-
то те могат да затоплят и 
да избърсват с тях тела-
та си, обяснява Хуан Уай-
фън. За да измият косата 
си, астронавтите трябва да 
си сложат подготвени шап-
ки за душ, да използват сух 
шампоан, който не изисква 
изплакване, и след това да 
изсушат косата си. 
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съдби

итай се ангажира не-
прекъснато да подобря-
ва своята система за со-
циална сигурност и дру-
ги програми за социал-
на защита по време на 

14-ия петгодишен план за социал-
но и икономическо развитие (2021 
– 2025). Това се посочва в плана, 
публикуван  от Министерството 
на труда и социалното осигурява-
не на КНР. До 2025 г. покритието 
на основната осигурителна пенсия 
за старост в страната ще достигне 
95 процента, посочва документът.

През следващите пет години 
Китай планира да създаде основ-
на пенсионна схема за служители 
на предприятия и да увеличи раз-
мера на допълнителния пенсионен 
фонд до над 4 трилиона юана (око-
ло 619 милиарда щатски долара).

Планът също така гласи, че в 
резултат на продължаващите уси-
лия пенсионната възраст постепен-
но ще се повишава, а осигурител-
ното покритие срещу безработи-
ца и производствени травми ще 
се увеличи съответно до 230 ми-
лиона и 280 милиона.

От 2021 до 2025 г. Китай възна-
мерява да създаде над 50 милиона 
нови работни места в градовете, 
да поддържа нивото на безрабо-
тица на 5,5 процента и да финан-
сира програми за професионално 
обучение, предназначени за 75 ми-
лиона работни места.

Документът отбелязва, че Ки-
тай планира да се развива с уско-
рени темпове в посока на обуче-
ние на техници и квалифицирани 
работници, подобряване на систе-
мата за разпределение на доходите, 

етири окръга в 
южната част на 
Синдзян-уйгур-
ския автономен 
регион – Хотан, 
Аксу, Каши и 

Кезилесукерез, бяха най-бе-
дните в цял Китай. Голя-
ма част от тяхната терито-
рия е пустиня и липсват ка-
квито и да e ресурси и ус-
ловия за нормален живот, 
често се случват природни 
бедствия. През последните 
години обаче властите в те-
зи окръзи, развивайки пре-
димствата им и използвай-
ки съвременни технологии, 
ускориха трансформацията 
на скотовъдството и земе-
делието, успяха да разви-
ят специфични индустрии, 
които помагат за увелича-
ване доходите на местното 
население.

В стъклената оранжерия 
на селскостопанската ком-
пания „Дунлу Шуейкун“ в 
околия Шулъ се отглеждат 
домати, дини и други кул-
тури при много добри ус-
ловия, разказва Радио Ки-
тай за чужбина. Околия-
та се намира в близост до 
пустиня, климатът е су-
ров и често има пясъчни 
бури, поради което земе-
делието тук е било край-
но изостанало, неефектив-
но и с много ниска про-
дуктивност, поради което 
не е успявало да задоволи 
дори местното търсене. За 
да се справят с тази ситу-
ация, през 2018 г. властите 
на Шулъ, заедно с шандун-
ската компания „Шуейкун“ 
са инвестирали в създава-
нето на зона за производ-
ство на зеленчуци.

Технологиите са ключ 
към висококачественото 
и модерно земеделие и в 

Шулъ разбират това много 
добре. Ни Сянсян от упра-
влението на зоната обясня-
ва: „Оранжериите тук са от 
полузатворен тип. Нивата 
на топлина, влажност и въ-
глероден диоксид в тях се 
регулират чрез автоматич-
на система и са най-под-
ходящи за отглеждане на 
растенията. Тук отглежда-
ме зеленчуци през цялата 
година“.

Ни Сянсян добавя, че 
най-важният резултат от 
промените в местното зе-
меделие е повишаването 
на доходите. „Преди хора-
та тук работеха на нивите, 
докато сега част от тях пре-
минаха курсове за профе-
сионално обучение за от-
глеждане и преработка на 
зеленчуци и им бе осигу-
рена работа в зоната. Пре-
ди средният доход от това, 
което изкарваха от нивите 

им, беше около 2000 юана 
годишно, а сега месечните 
им заплати са по 2400 юа-
на“, казва Ни Сянсян. Сега 
в земеделската зона рабо-
тят около 1100 местни жи-
тели, а прогнозите са, след 
като тя бъде окончателно 
изградена, да осигури 3000 
работни места.

Друга околия в окръг 
Хотан – Цълъ, често стра-
да от пясъчни бури. В ми-
налото част от население-
то й е било принудено да 
се мести три пъти заради 
настъплението на пустиня-
та. От 70-те години на ми-
налия век околия Цълъ ре-
ализира проект за предо-
твратяване на опустинява-
нето, като засажда храсти 
тамариск и така образува 
щит срещу пясъците на Та-
кламакан.

В момента тамарискът 
в Цълъ е изключително 

важна култура за местни-
те земеделци. Тук има ба-
за за отглеждането му, а 
покрай него растат също 
кокосова трева и ценна-
та билка даюн, наричана 
още „женшенът на пусти-
нята“. Всъщност в околия-
та се отглеждат около 1600 
хектара с тези две билки, 
а годишната им продукция 
надхвърля 55 милиона юа-
на. Благодарение на тези 
растения много местни хо-
ра се избавиха от бедност-
та и имат добри и стабил-
ни доходи.

Друга компания в райо-
на – „Дзинкън Аоцун“, се 
занимава с отглеждането 
на овце и го прави в мо-
дерни ферми, оборудвани 
с всички необходими усло-
вия. Скотовъдството е тра-
диционен поминък за око-
лия Цълъ, но отново за-
ради суровата природа и 

примитивните условия от 
него почти не се е печеле-
ло. „Дзинкън Аоцун“ про-
меня всичко това като въ-
вежда в района добри поро-
ди и изгражда и модернизи-
ра над 130 кошари, създава 
също фуражна база, пасища 
за животните и други съо-
ръжения. Днес, в околията 
се отглеждат 60 000 овце 
годишно и 200 000 агнета.

Компанията привли-
ча местни хора на работа, 
както и дава агнета за от-
глеждане в домашни усло-
вия и след като поотраснат 
ги изкупува. Мениджърът 
на „Дзинкън Аоцун“ Уън 
Цюенфън обяснява: „Ние 
имаме предимства във въ-
веждането на нови породи, 
разполагаме с технологии 
и специалисти. В работата 
си с местните скотовъдци 
използваме няколко моде-
ла, като даване на живот-
ни под аренда, привлича-
ме хора на различни пози-
ции и други“. Според ста-
тистиката, отглеждането на 
овце от „Дзинкън Аоцун“ 
създава директно доходи на 
20 000 души от около 500 
местни домакинства.

Четирите южни окръга 
на Синдзян-уйгурския ав-
тономен регион, които ус-
пяха да се избавят от бед-
ността, развиват усилено 
специфични за тях произ-
водствени сектори и обо-
гатяват бизнес моделите и 
практиките, така че насе-
лението им да не разчита 
на милостта на природата 
за своето препитание, а да 
върви по пътя към устойчи-
вото повишаване на дохо-
дите и подобряване на жи-
вота им чрез постижени-
ята на съвременните тех-
нологии.

К

Ч

Системата за социално 
осигуряване все повече 
се подобрява

Съвременни технологии избавят земеделците  
и скотовъдците от Синдзян от бедността

създаване на хармонични и стабил-
ни трудови отношения и подобря-
ване на качеството на обществе-
ните услуги в областта на труда и 
социалните сигурност.

Според последното проучване 

равнището на безработицата в гра-
довете е било 5,6% през 2020 г. 
През май този показател беше 5 
процента, което е  по-ниско в срав-
нение със същия период на мина-
лата година.



12 днесКитай
9 – 15.07.2021

приятЕли

- Проф. Димитров, Му-
зикалната академия, която  
винаги е била национална 
гордост за България, тази 
година  стана на 100 годи-
ни. Как Академията и му-
зикалната общност в стра-
ната отбелязват този сла-
вен юбилей?

- Няколко са акценти-
те в богатата програма на 
Академията. Предвидили 
сме повече от 77 основни 
прояви и съпътстващи съ-
бития. Сребърна възпоме-
нателна монета на тема 
„100 години Национална 
музикална академия“ пус-
на в обращение Българ-
ската народна банка на 21 
юни. Това е изключителен 
жест. Монети от този тип 
отбелязват не само подоб-
ни годишнини, но са и по-
казателни за отношение-
то на държавата към ин-
ституциите. Жестът е ува-
жение и оценка за всичко, 
което сме постигнали през 
годините. Подобни монети 
рядко се емитират в такъв 
обем, какъвто го направи 
БНБ. Номиналната стой-
ност на монетата е 10 лева 
и може да бъде закупена от 
БНБ и клоновете на други 
банки на цена от 96 лева. 
Благодаря за акта на ува-
жение към НМА от стра-
на на БНБ.

- В медиите бе обявено, 
че е отпечатана и юбилей-
на марка.

- Да, юбилейната марка 
беше официално валидира-
на на 25 юни от изпълни-
телния директор на „Бъл-
гарски пощи“ ЕАД Деян 
Дънешки и е издадена в ти-
раж 5100. Тя ще се разпрос-
транява на цена от 1 лв. 
от „Български пощи“ ЕАД 
до изчерпване на количест-
вата. Валидирането на по-
щенската марка се случи в 
деня, в който представихме 
операта на Гаетано Донице-
ти „Любовен еликсир“, със 
солисти изцяло от  наши 
студенти и докторанти на 
сцената на Националния 
музикален театър в София. 

Стогодишнината на Националната музикална 
академия “Проф. Панчо Владигеров“ 

будителите с големи кон-
церти в София. 

- А как извън столицата 
ще бъде отбелязан 100-го-
дишният юбилей на Ака-
демията?

- В страната голяма част 
от оперно-симфоничните 
оркестри и по-малките със-
тави също  засвидетелства-
ха почитта си към Акаде-
мията, за което им благо-
дарим. Те са наши коали-
ционни партньори. Това са 
филхармониите във Видин, 
Враца, Варна, Шумен и дру-
ги градове. 

- Юбилеят на Академия- 
та съвпадна с епидемията 
от COVID-19 и необходи-
мостта от онлайн комуни-
кации и изяви. Как при Вас 
се отрази тази ситуация?

Комичната опера бе изи-
грана може би за първи път 
за последните десет годи-
ни на софийска сцена. То-
ва и други събития са част 
от официалния тържествен 
календар, който сме под-
готвили за честването на 
100-годишнината на НМА.

- Кога започнахте да го 
изпълнявате?

- Стартирахме още през 
март с традиционния ни 
концерт, посветен на На-
ционалния празник 3 март. 
Организираме го съвмест-
но със Софийската фил-
хармонията и музикални-
те училища в страната. Та-
зи година заради ограниче-
нията покрай COVID-19 ос-
новен партньор на НМА в 
концерта беше Филхармо-
нията. В зала „България“, в 
продължение на шест часа, 
звуча музика от български 
композитори, превърнало 
се в традиция през послед-
ните години. Следващото 
голямо събитие беше кон-
цертът, пак в зала „Бълга-
рия“, на академичните със-
тави на НМА, в това чис-
ло и Академичният сим-
фоничен оркестър, който 
е уникален за Европа. Той 
се издържа единствено от 
Националната музикална 
академия „Проф. Панчо 
Владигеров“ и е създаден 
през 1921 г., т. е. когато на 

21 юли с Указ №145 на цар 
Борис ІІІ е създадена Ака-
демията. Тя става първо-
приемник на Държавното 
музикално училище, което 
се влива в академична сре-
да. Тогава се създава и пър-
вият Академичен оркестър. 
Половината от участници-
те в него са преподаватели, 
а друга половина – студен-
ти. Прекият контакт между 
преподаватели и студенти 
продължава и в момента в 
цялостния обучителен про-
цес, следвайки традицията. 

Честванията на веков-
ния юбилей ще продъл-
жат с  отбелязването на Де-
ня на музиката и Деня на 

- Наши големи събития, 
които са традиционни,  се 
проведоха като онлайн кон-
церти. COVID-19 промени 
начина на отношение към 
обучението и представя-
нето. Адаптирахме тради-
ционната система на пре-
подаване към промените. 
Разбрахме, в подобна ситу-
ация винаги може да се на-
мери и плюс. Оказа се, че 
онлайн концертите, какви-
то преди епидемията ня-
маше причина да правим,  
достигат до голяма и раз-
ширена публика. Получи се 
така, защото качеството на 
това, което ние предлагаме 
като обучителен процес, е 

изключително високо. То 
е оценено не само от на-
шите студенти. Според ви-
соката ни акредитационна 
оценка ние сме водещи в 
учебното направление „8.3 
Музикално и танцово изку-
ство“. Академията е на пър-
во място и с най-висок ре-
зултат в сравнение с всич-
ки други университети, къ-
дето се преподава в същото 
направление. На Балкани-
те сме водещият универси-
тет в тази област. 

- Кои са причините за 
това?

- Многобройни. Пър-
во, широкопрофилното ни 
обучение предполага все-
обхватно натрупване на 
знания. От друга страна, 
нашите преподаватели са 

утвърдени специалисти и 
професионалисти. В този 
смисъл качественото обу-
чение, което студентите по-
лучават в Академията, е на 
световно ниво.

- Един личен въпрос, 
г-н Ректор. Известно е, че 
Вашият род, който пола-
га основите на българска-
та кларинетна школа, от 
десетилетия има принос 
в дейността на Академия-
та. Как се чувствате като 
представител на третото 
поколение музиканти във  
Вашата фамилия? 

- Гордост и отговорност 
е да бъдеш наследник на 
школата по кларинет в 
България. Моят дядо, чи-
ето име нося, през 1947 г.  
се завръща от Чехия в Бъл-
гария. У нас той извършва 
важен и повратен момент в 
кларинетната система, ка-
то заменя старата немска 
система с новата модерна 
френска „Бьом“ система. 
Това е технологично усъ-
вършенстване на инстру-
мента, което води до по-
вишаване качеството на 
звука и боравенето с ин-
струмента. Затова то бър-
зо навлиза в Европа и сега 
почти 90 процента от дър-
жавите, където се изуча-
ва кларинет, е въведена та-
зи система. Моят дядо въ-
вежда „Бьом“ в България. 

От общо над 200 обучаващи се в различни университети в 
България китайски студенти, повече от 150 са при нас, казва 
ректорът на Академията проф. д-р Сава Димитров 

Проф. д-р Сава 
диМиТроВ,
ректор на нМа

известната у нас и в чужбина с впечатляващите си 
постиженията и с успехите на нейните преподаватели и 
възпитаници национална музикална академия „Проф. Панчо 
Владигеров“ чества със заслужена гордост 100-годишния си 
юбилей с поредица музикални и други интересни събития. 
нейните преподаватели и възпитаници са в международния 
музикален и преподавателски елит и достойно представят 
България по света. изключително важен е нейният голям 
принос в развитието на музикалното образование в страната, 
както и в обучението не само на наши, но и на много 
чуждестранни студенти, сред които интересът да получат 
у нас висше музикално образование и преподавателски 
степени нараства. Ярък пример за това е увеличението през 
последните години на китайските и други студенти от чужбина, 
което говори за растящия авторитет на нМа. По повод на 
нейния вековен юбилей ректорът проф. д-р Сава димитров 
бе любезен да отговори на въпросите на в. „Китай днес“ за 
историята и настоящето на академията.

Сонг Цъ – докторант в националната музикална академия  
„Проф. Панчо Владигеров“, в ролята на неморино в комичната 

опера „Любовен еликсир“ от Гаетано доницети

Ма Байсюе – докторант в националната музикална академия 
„Проф. Панчои Владигеров“, в ролята на адина от операта 

„Любовен еликсир“
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джан Юен в ролята на сержант Белкоре и Ма Байсюе и 
Божидар иванов в ролята на неморино в първо действие  

на операта „Любовен еликсир“ от доницети
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радиционната ме-
дицина опреде-
ля семената като 
горчиви на вкус 
и затоплящи по 
природа (т. е. те 

имат свойството да затоп-
лят организма). Лечители-
те ги използват, за да се 
справят с излишната вла-
га и студ в тялото. Според 
традиционната китайска 
медицина те въздействат 
върху меридиана на бъ-
бреците.

Отглеждан на много 
места по света, включи-
телно и в България, смин-
духът има дълга история 
на подправка и лечебно 
средство. В кулинария-
та, освен като съставка 
на шарената сол, той се 
използва и при приготвя-
нето на различни месни 
деликатеси (наденици, су-
джуци, пастърма) и ястия. 
А като лекарство се бори 
с излишните килограми, 
действа благоприятно на 
черния дроб, бъбреците и 
метаболизма, твърдят екс-
перти.

 Ползи за здравето 
1. Подсилва имунитета
В Аюрведа, традицион-

ната медицина на Индия, 
препоръчват сминдуха на 
хора, при които домини-
ра „капа“, т. е. на които не 
им достига топлина в тя-
лото. Те обикновено са с 
отслабен имунитет и лесно 
настиват. Чаят от сминдух 
има затоплящо действие 
върху тялото и подсилва 
имунната система.

2. За кърмещи майки
Семената на сминду-

ха са отлично средство за 
кърмещите майки, тъй ка-
то стимулират образуване-
то на кърма и по-бързото 
възстановяване на жените.

3. Регулира кръвната 
захар

Семената на сминдуха 
са добър помощник в ре-
гулирането нивата на за-
харта, затова чаят от тях 
се препоръчва на диабе-
тиците.

4. Борба с излишните 
килограми

Чаша чай от сминдух 
сутрин на гладно подо-
брява метаболизма. Той 

помага за акумулирането 
на топлина в тялото и сп-
равянето с излишните ки-
лограми.

5. Подобрява 
храносмилането

Чаят от сминдух е от-
личен антиацид, т. е. не-
утрализира солната кисе-
лина в стомашния сок. Ре-
довната му консумация 
подобрява храносмилане-
то и помага при пробле-
ми като гастрит и подува-
не на корема. Действието 
му е по-ефективно, кога-
то се пие през студените 
месеци.

6. Грижи за кожата
Семената на сминду-

ха са отлично антибак-
териално, противогъбич-
но и противовъзпалител-
но средство. Стрити на 
прах, те облекчават кож-
ни възпаления, причине-
ни от рани, екземи, изга-
ряния. Освен това богато-
то съдържание на витамин 
В3, ги прави незаменимо 
средство в борбата с оста-
ряването. 

Семената на сминду-
ха помагат за ефективно-
то възстановяване на ув-
редените кожни клетки и 
като резултат се справят с 
бръчките и тъмните петна. 
Използвани като скраб, те 
премахват мъртвите клет-
ки и черните точки. Доба-
вени към маските за ли-
це, семената на сминду-
ха се справят с излишно-
то омазняване на кожата 
и акнето.

7. Грижи за косата
Смелените на прах се-

мена сминдух са може би 
едно от най-добрите сред-
ства за справяне с пърхота 

и косопада. Богати на про-
теини, като никотинова 
киселина, те стимулират 
растежа и възстановяват 
увредената коса, а леци-
тинът в тях й помага да 
съхрани естествения си 
блясък.

8. Други ползи
Чаят от сминдух се пре-

поръчва и при задържане-
то на вода и подуването на 
корема. Той е богат източ-
ник на магнезий и помага 
в борбата със стреса.

 Рецепти 
Чай

Продукти: 1 с. л. сухи 
листа сминдух, 1 ч. л. се-
мена сминдух, 1 чаша во-
да, 1 ч. л. мед. 

Начин на приготвяне: 
Сложете водата да заври, 
изключете котлона, доба-
вете листата и семената и 
оставете да се запарят око-
ло 10 минути. 

Тинктура
Продукти: 2 с. л. суше-

ни листа сминдух, 2 с. л. 
семена сминдух, чаша го-
реща вода.

Начин на приготвяне: В 
метален съд сложете лис-
тата и семената и ги за-
лейте с горещата вода. Ос-
тавете да престоят поло-
вин час. Пийте по поло-
вин супена лъжица три пъ-
ти на ден.

С кисело мляко
Продукти: 1 с. л. семе-

на сминдух, 1 чаша кисе-
ло мляко.

Начин на приготвяне: 
Смелете семената на фин 
прах и ги добавете към ки-
селото мляко. Разбъркайте 
добре. Консумирайте два 
пъти на ден.

Т

Традиционната китайска 
медицина и лечебните 
горчиви семена

общЕство

Започва усилена работа за 
създаване на педагогиче-
ски репертоар, чрез който 
внедрява системата. Изда-
ва уникален труд и пореди-
ца от нотни тетрадки, об-
хващащи целия спектър от 
технически трудности до 
концертните изяви, където 
всеки трябва да развие ин-
дивидуалността си. Много 
бързо създаденият инстру-
ментален материал намира 
признание и разпростране-
ние у нас. Участва на прес-
тижния конкурс в Женева 
и става първият български 
лауреат на престижната 
надпревара. През 1957 г.  
ученикът му проф. Петко 
Радев също печели конкур-
са. „Взели сме красотата и 
качеството  на френския 
звук  и качеството и плът-
ността на немския“, казва-
ше дядо ми Сава Дими-
тров. Неговата школа е въз-
приета в 27 държави, които 
успешно я прилагат в обу-
чението на кларинетистите 
си. Придобила висока по-
пулярност в Латинска Аме-
рика, Куба, САЩ, Канада, 
Япония, Корея, Португа-
лия и други страни. 

- В Академията открай 
време се обучават не са-
мо наши, но и чуждестран-
ни студенти. Много ли са 
те? Освен международната 
слава на Националната му-
зикална академия „Проф. 
Панчо Владигеров“, какво 
още ги привлича в Бъл-
гария?

- Традиционно акаде-
мията винаги е работила 
с чужденци, не само сту-
денти, а и с много чужди 
преподаватели. Практика 
за НМА е да привлича ут-
върдени имена, работейки 
като гостуващи професо-
ри. През годините групи от 
различни държави са обръ-
щали внимание на нашата 
образователна система и на 
това, което получават като 
образование в НМА. Има-
ли сме и при нас продъл-
жават да се обучават много 
студенти от Кипър, Гърция, 
Македония, Румъния, Ру-
сия, Украйна, от Западните 
покрайнини в Сърбия. Рад-
вам се, че през последните 
години голям интерес има 
и от страна на Китай. С 
нотка на гордост споделям, 
че сме най-населеният с ки-
тайски студенти български 
университет. От общо над 
200 обучаващи се в различ-
ни вузове в България ки-
тайски студенти, повече от  
150 са при нас.  

- А как те се чувстват 
в България,  в средата, в 
която се обучават?

- В Студентски град 
НМА разполага с два бло-
ка, в които  сме предоста-
вили възможност и на на-
шите китайските студен-
ти, ако желаят, да живе-
ят там. Всяка студентска 
националност притежава 
своя национална специфи-
ка. Китайските младежи 
и девойки много лесно се 
приспособяват към начина 
на живот в България. Срав-
нително лесно успяват да 

се интегрират в различните 
потоци на образованието, 
групово и индивидуално. 
Проявяват и завидна упо-
ритост, която явно е харак-
терна за Китай, постигайки 
високи резултати.  Препо-
давателите ни подхождат с 
респект към тях, виждайки 
устрема им към  най-добри 
резултати.  

- Към кои специалности 
се насочват предимно ки-
тайските студенти? 

- И към трите факулте-
та има голям интерес. По-
магаме им с подготовката 
по български чрез езикови 
курсове. По същото време 
започват инструменталното 
и вокалното им обучение 
– пеят или свирят и изуча-
ват български език едно-
временно. Другаде не би-
ха могли да получат това 
съчетание по разбираеми 
причини. Важно е да от-
бележим, че за тях култу-
рата ни е западноевропей-
ска. Казвам  западноевро-
пейска, защото композито-
рите и произведенията, до 
които се докосват, за тях 
са непознати. В китайската 
традиционна музика рядко 
има подобни примери.

- Харесва ли им българ-
ската музика и как е за-
стъпена тя в образовател-
ния процес?

- В част от изпитите на 
Академията задължително 
присъства българска музи-
ка. В програмите ни са за-
легнали изпълненията на 
творби от български ком-
позитори.  Не съм им зада-
вал директно такъв въпрос, 
но смятам, че българската 
музика им харесва. Харак-
терните и за класическите 
форми неравномерни раз-
мери със сигурност карат 
кръвта да кипи.

- Мен ме впечатлява 
много числото, което ми 
съобщихте за броя на ва-
шите студенти от Китай. 
То е шеметно!

- Да, то е шеметно. Ки-
тайските студенти се увели-
чиха през последните две-
три години, от 2018 г. на-
сам. През 2020 г. завърши-
ха първата група доктори, 
които се завърнаха в Китай 
и все още нямам инфор-
мация за изявите им там. 
Знам, че престижната ра-
бота им е осигурена. 

- В представената неот-
давна в Музикалния теа-
тър опера-буфо „Любовен 
еликсир“ от Гаетано Дони-
цети главните роли се из-
пълниха от китайски док-
торанти на НМА. За тях и 
за целия състав имаше бу-
рни аплодисменти от пуб-
ликата.

- Да, но китайските ни 
студенти се изявяват не са-
мо като солисти. В  сту-
дентките състави – двата 
оркестъра и хор, всички 
обучаващи се трябва за-
дължително да преминат 
обучение, запознавайки се 
със симфоничния оркестър, 
с хоровото, оперното и ка-
мерното музициране. 

Интервюто взе
Любомир МИХАйЛОВ

Сминдухът е познат в България предимно като неделима съставка на шарената сол, 
но той притежава и някои незаменими ползи за здравето. Проучвания на учените 
показват, че сминдухът се справя с възпаленията, подобрява храносмилането и 
репродуктивните функции, регулира кръвната захар и теглото, подсилва имунитета, 
грижи се за здравето на кожата и косата.
Сминдухът, познат у нас още като чимен или тилчец, е едногодишно растение 
от семейство Бобови, което преди хилядолетия било култивирано в древна 
асирия. Листата му са зелени, а цветовете малки и жълти. Плодовете на сминдуха 
представляват шушулки, които съдържат много твърди семена с формата на 
пирамида. на големина те са по-малки от леща, но по-големи от сусам. именно те 
са най-често употребяваната част на растението. Тъй като са изключително силни 
и пикантни на вкус, обикновено се използват в много малки количества както за 
готвене, така и с лечебна цел.
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Китайският театър  
на сенките

На входа на планината 
Тайшан, която е една от 
популярните туристиче-
ски дестинации в провин-
ция Шандун, Фан Джънан 
сам свири на осем различ-
ни инструмента, движи кук-
лите и изпълнява съответ-
ните роли. Неговото 5-ми-
нутно представление от те-
атъра на сенките спечели 
аплодисментите на зрите-
лите. Фан Джънан казва, 
че всеки път сам измисля 
текста, пее, свири и дви-
жи куклите, т. е. един чо-
век върши работата на де-
сет души.

Той обяснява, че в мо-
мента театърът на сенките 
от град Тай‘ан е популярен 
в Тикток и други платфор-
ми и има милиони фенове 
в цялата страна. 

Джу Юсин е друг май-
стор на куклите. Той обяс-
нява, че театърът на сен-
ките се е превърнал в 

акви са цветове-
те на Забранения 
град в Пекин, 
червени и жъл-
ти? Да, но не 
съвсем, ако сте 

достатъчно наблюдателни.
Благодарение на глазу-

рата, наречена лиули на ки-
тайски, която украсява вра-
тите, покривите и стените, 
много цветове могат да се 
видят в Забранения град.

След тригодишно из-
следване на глазираните де-
корации в комплекса беше 
даден старт на онлайн из-
ложба на официалния сайт 
на музея, която представя 
цветовете на императорска-
та архитектура.

Изследването е прове-
дено съвместно от музея и 
Югоизточния университет 
в Нанкин. То разкрива ар-
тистичните, исторически-
те и архитектурните цен-
ности на глазурата. Подро-
бен анализ на материалите 
е включен в програма, це-
ляща пресъздаване на про-
цеса по производството й.

Изложбата, нарече-
на „Цветната глазура на 
императорския дворец“, 

използва съдържание с дос-
тъпен текст, който обяснява 
постиженията на изследо-
вателския проект чрез ви-
деоклипове, графики и 3D 
модели.

„Глазурата е най-добро-
то отражение на цветове-
те на китайската архитек-
тура и е показател за висо-
кото ниво на строителство-
то“, казва Джан Тун, кура-
тор на изложбата, който е 
професор в Югоизточния 
университет. 

В Забранения град глазу-
рата е главно в зелено, жъл-
то, синьо и черно, но може 
да се види и бяло. Глазурата 
е използвана главно за де-
корациите по покривите и 
край вратите. В комплекса 
има общо 134 врати, укра-
сени с глазура, по думите 
на Джан. Всички те са по-
казани в дигитален вари-
ант на онлайн изложбата.

„Забраненият град е вър-
ховото постижение на тех-
никата за производство на 
глазура в Китай след хиля-
долетие на развитие“, казва 
Уан Дзиенгуо от Китайска-
та академия за инженер-
ни науки, който оглавява 

култура

Страницата подготви 
Красимира ИВАНОВА

Нематериалното културно наследство в 
модерен стил печели интереса на младите

Цветовете на 
Забранения град

На нематериалното културно наследство често се гледа като на 
нещо древно и традиционно. Младите, които следят модните и 
нови тенденции, изглежда, не го чувстват толкова близко. На 12 
юни обаче в град Тай’ан на културно събитие бяха показани редица 
неща от традиционната култура, например театър на сенките, 
захарни фигури и традиционно облекло, които привлякоха интереса 
на по-младото поколение.

културна икона и негови ге-
рои са включени в популяр-
ните онлайн игри. Минала-
та година в Шанхай по вре-
ме на Пролетната седми-
ца на модата те бяха пред-
ставени и на тениски, кои-
то се харесаха на много от 
моделите и звезди от шо-
убизнеса.
Смартфон платформите 

забавляват младите
В провинция Шандун 

културното наследство е 

не само в музеите. То се 
разпространява по разноо-
бразни начини, особено та-
кива, които се харесват от 
младежите. В момента Ки-
тай преживява дигитална 
революция, която променя 
значително всекидневието. 
За да популяризира култур-
ното наследство сред мла-
дото поколение, провин-
цията създаде първия ди-
гитален музей в страната, 
в който посетителите мо-
гат да се „разхождат“ на 

К

смартфоните си и да раз-
глеждат културни реликви 
от целия свят. 

Нематериалното 
наследство влиза в 

университетите
За да съхрани немате-

риалното културно наслед-
ство и да подготви повече 
негови наследници, държа-
вата подкрепя обучението 
в съответните специално-
сти на университетите. Та-
зи година отделът за култу-
ра и туризъм на провинция 
Шандун и Шандунският  
университет ще открият 
съвместно институт за не-
материалното наследство, 
който ще бъде база за екс-
перти в сферата.

Наследниците на съот- 
ветните традиционни изку-
ства също променят начи-
ните на преподаване и си 
сътрудничат с университе-
тите, за да подготвят по-
вече млади таланти. При-
мер за това е реставрира-
нето на древната архитек-
тура на град Цюфу, къде-
то се включиха редица сту-
денти. Ремонтът на стари-
те сгради също е в списъ-
ка на националното нема-
териално културно наслед-
ство и се води активно съ-
трудничество с университе-
тите, например Югоизточ-
ния и Тиендзинския. Така 
студентите често имат въз-
можност да посещават раз-
лични древни обекти и там 
да практикуват наученото. 

научното изследване.
„Глазурата представлява 

един величествен образец 
на китайското изкуство. Тя 
е била почитана в Древен 
Китай като символ на бла-
городството, като нефрита“.

Според Уан най-ранната 
глазура, намирана в Китай, 
датира от периода на динас-
тия Западна Джоу (11-и в. 
пр. н. е. – 771 г. пр. н. е.), 
която е открита през 1975 г.  
в гробницата на благород-
ник.

Древни документи по-
казват, че за първи път 
глазура е използвана в 
архитектурата през пе-
риода на Южната и Се-
верната династия (420 – 
581), което е доказано чрез 

археологически находки в 
тогавашната столица.

По времето на династия 
Сун (960 – 1279) започват да 
добиват популярност стро-
ителни компоненти, напра-
вени от глазура, и се по-
явяват глазирани тухли и 
стени.

Тази практика се запаз-
ва и в Забранения град, тъй 
като глазираните порти са 
проектирани така, че да 
имитират дърворезба.

Изображения върху дър-
вени греди могат да бъдат 
добавени чрез боя, но за да 
се създадат сходни мотиви, 
различни ефекти с глазура 
могат да бъдат осъществе-
ни единствено чрез сурови 
материали и много висока 

температура. Днес учени-
те са способни да опреде-
лят кой специфичен хими-
чески състав създава гла-
зираните творби в опреде-
лени цветове. Древните за-
наятчии обаче можели да 
се осланят единствено на 
опита си. Понякога дори 
пробвали на вкус сурови-
ната, за да направят пра-
вилния избор.

Една от причините, коя-
то прави глазурата в Заб-
ранения град невероятна, 
е ексклузивната й употре-
ба за дворцовото строител-
ство по времето на динас-
тии Мин (1368 – 1644) и  
Цин (1644 – 1911).
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

спорт

Страницата подготви 
Любомир МИХАйЛОВ

лед поредица-
та тестове през 
март и април 
продължават по-
добренията на 
всички 12 мес-

та за състезанията за пред-
стоящите Зимни олимпий-
ски и параолимпийски иг-
ри в Пекин през февруа-
ри 2022 г., предаде агенция 
Синхуа. Снежните площад-
ки в пекинския район Йен-
цин и в съседната провин-
ция Хъбей са в процес на 
поддръжка и очакване на 
първия сняг в края на та-
зи година. Ледените пър-
залки ще посрещнат атле-
ти през октомври, когато в 
Пекин ще се проведе све-
товно първенство, което ще 
бъди перфектна платформа 
за тестване преди Олимпи-
адата. 13 други обекта, сред 
които олимпийското село 
и медийните центрове, са 
почти завършени.

Още в края на май от 
Организационния комитет 
заявиха, че всички места за 
състезанията са покрили 
стандартите за екологич-
ни сгради в Китай. Те ще 
се захранват с чиста енер-
гия, доставяна от новопо-
строени „зелени“ електро-
централи, като за първи път 
електричеството за олим-
пийски игри ще се осигу-
рява изцяло от възобновя-
еми енергии.

На 23 юни в Пекин офи-
циално стартира културната 

ри седмици преди 
началото на лят-
ната олимпиада в 
Токио китайска-
та делегация ак-
тивира подготов-

ката си за игрите, като над 
400 включени в делегация-
та спортисти се гордеят със 
своята страна и се готвят 
да я представят отлично в 
предстоящите олимпийски 
състезания, съобщава ан-
глоезичното китайско из-
дание China Daily. До края 
на юни китайските спор-
тисти спечелиха 317 места 
за Токио. 

Тъй като оценката на та-
лантите все още се провеж-
да в няколко китайски на-
ционални отбора, включи-
телно гимнастика и гмур-
кане, окончателният олим-
пийски списък все още не 
е потвърден от Китайския 
олимпийски комитет. Съ-
общава се обаче, че общо 
413 спортисти ще бъдат из-
пратени в Токио, със стро-
ги протоколи за COVID-19.

Въпреки че е намален 
от пенсионирането на ре-
дица ветерани, Китай ще 
продължи да възлага по-го-
лямата част от надеждите 
си за златни медали върху 
спортове, в които тради-
ционно се радва на най-го-
лям успех като гмуркане, 
вдигане на тежести, тенис 
на маса, гимнастика, стрел-
ба и бадминтон. Тези шест 
спорта допринасят за висо-
ките 70 процента от общо 
224-те златни олимпийски 
медала, които страната е 
спечелила след 1984 г.

Всепобеждаващият от-
бор по тенис на маса е под-
готвен да постигне чисто 
злато, включително ново-
добавеното събитие на сме-
сени двойки, за шести път 
на Олимпийските игри, въ-
преки че е изправен пред 
трудни предизвикателства 
от страна на домакина Япо-
ния на сингъл и на двой-
ки жени.

Честването на стого-
дишнината на ККП пред- 

Подготовката за Зимната олимпиада  
в Пекин продължава на висока скорост

Юбилеят на ККП вдъхва вяра на 
китайските спортисти

С

Т

Лю Гуолиан (вторият вдясно) и китайският отбор по тенис на маса 
за олимпиадата в Токио гледат  церемонията за тържественото 

отбелязване на 100-годишнината на ККП в Пекин

и социална платформа на 
игрите, предаде Синхуа. 
По същото време започна 
и публичната кампания за 
Зимната олимпиада, наре-
чена Blue Track. Изпълните-
ли на платформата и свър-
заното с нея събитие са от-
делите за културно и пазар-
но развитие на Организа-
ционния комитет за игри-
те в Пекин. 

Су Джидзун, замест-
ник-ръководител на секрета- 
риата на Организационния 
комитет, заяви че култур-
ната и социална платформа 
обединяват Зимните олим-
пийски игри и социални-
те дейности чрез мобил-
ния интернет. Той изрази 
увереност, че подкрепата и 
участието на всички секто-
ри на обществото по време 
на игрите ще се превърнат 
в масова публична акция. 

Така ще се осъществи до-
бра връзка между Олим-
пийските игри и широката 
китайска общественост по 
много забавен, интеракти-
вен и широкообхватен на-
чин. Платформата е нов 
вид олимпийски култур-
ни събития в контекста на 
нормализиране на превен-
цията и контрола на пан-
демията, напомня Синхуа.

А Радио Китай за чужби-
на разпространи новината, 
че Организационният коми-
тет ще се опита да създаде 
условия, така че игрите да 
постигнат въглероден неу-
тралитет. Преди дни коми-
тетът проведе среща, посве-
тена на ангажимента му фо-
румът и свързаните с него 
дейности да бъдат въглерод-
но неутрални.  На срещата 
бяха обсъдени методите за 
отчитане на емисиите, за 

ложи на екипа по тенис 
допълнително вдъхнове-
ние за преодоляване на 
предизвикателствата, кои-
то предстоят, каза Лиу Гу-
олиан, президент на Ки-
тайската асоциация по те-
нис на маса. „Силният и 
безстрашен дух на нашата 
партия ни мотивира да на-
правим всичко възможно 

в ежедневното си обуче-
ние и да се подготвим по 
най-добрия начин, за да 
възвърнем подкрепата на 
страната с отлични изяви 
в Токио,“ подчерта Лю в 
тренировъчна база на от-
бора в Уейхай, провинция 
Шандун, след гледането на 
телевизионната церемония 
по случай стогодишнината.

тяхното намаляване, как-
то и пътна карта за цялост-
но постигане на въглероден 
неутралитет на игрите. Та-
зи цел беше обявена като 
ключова при организира-
нето на игрите.

Още през 2019 г. Органи-
зационният комитет публи-
кува „План за управление на 
въглерода за Зимните олим-
пийски игри през 2022 г.“,  
включващ 18 мерки за на-
маляване на въглеродни-
те емисии в три аспекта – 
нисковъглеродна енергия, 
нисковъглеродни обекти и 
нисковъглероден транспорт. 
Предложени бяха и допъл-
нителни мерки за компен-
сиране на въглеродния ди-
оксид. 

В съответствие с пла-
на всички заинтересовани 
страни трябва да прилагат 
активно мерки за намалява-
не на въглеродните емисии, 
постигайки определени ре-
зултати. В допълнение, мер-
ките за компенсиране на въ-
глерода също отбелязват по-
ложителен напредък. Вла-
стите на Пекин и Джанд-
зякоу – двата града дома-
кини, полагат големи уси-
лия в тази насока чрез се-
рия от мерки. До края на 
2021 г. технология за поглъ-
щане на въглерод ще бъде 
дарена на Организационния 
комитет, за да се неутрали-
зират емисиите.
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осещението на 
исторически за-
бележителности 
с модерно рево-
люционно на-
следство, обик-

новено наричано червен ту-
ризъм, става все по-популя-
рен избор за пътуване за ки-
тайците през първата поло-
вина на тази година, показ-
ва аналитичен доклад.

В доклада, публикуван 
от Trip.com Group, голяма 
онлайн туристическа аген-
ция в Китай, се казва, че 
броят на хората, които ре-
зервират билети на плат-
формата за сайтове, носещи 
революционно наследство, 
се е увеличил с 208% на го-
дишна база през периода.

П

калЕйдоскоп

за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2021 г.
Каталожен № 381

Тематична украса на транспортните средства
По повод стогодишнината от основаването на ККП  
в Хонконг се появиха автобуси с тематична украса, която 
създава празнично настроение.

Снимка Синхуа

изумителната 
магистрала 
“Каракорум”

Магистралата 
“Каракорум” е най-
високият асфалтиран път 
в света на надморска 
височина от 4875 метра 
и преминава през три 
планински региона – 
Хималаите, Каракорум и 
Памир. Река Индус също 
преминава през някои 
части на пътя.

Магистралата е дълга  
500 км и свързва 
китайския регион 
Синджан със столицата 
на Пакистан – 
Исламабад.

Числото представлява 
35-процентно увеличение 
спрямо същия период на 
2019 г., се казва в доклада.

Родените през 80-те и 90-
те години най-много се ин-
тересуват от червения тури-
зъм, което представлява съ-
ответно 38% и 31% от броя 

на хората, посещаващи та-
кива дестинации.

Площадът „Тиенанмън“, 
Военният музей на ки-
тайската народна револю-
ция и планините Дзинган са 
сред най-популярните дес-
тинации за червен туризъм, 
се казва в доклада.

акто съобщава Синхуа, наско-
ро беше официално пусната в 
експлоатация в Югозападен 
Китай хидроелектроцентрала-
та „Байхетан“, най-голямата в 
света, като в края на юни бя-

ха въведени в експлоатация два генерира-
щи блока. Голямата водноелектрическа 
централа е разположена на река Дзин-
ша – горният участък на река Яндзъ, и е 
разположена в югозападните провинции 
Юнан и Съчуан.

С обща инсталирана мощност от 16 
милиона киловата, водноелектрическата 
централа е оборудвана с 16 хидрогенери-
ращи блока, всеки с мощност от 1 мили-
он киловата, най-големият единичен ка-
пацитет в света.

В подземната електростанция на стан-
цията първите два такива блокове работят 

стабилно. Всички блокове трябва да за-
работят през юли 2022 г. и ще генерират 
над 62,4 милиарда квтч електроенергия 
всяка година средно.

К
ВЕЦ “Байхетан” 
започва работа

Китайският червен туризъм 
процъфтява 

И

Изложението за 
инвестиции и 
търговия в Ланджоу 

зложение за ин-
вестиции и тър-
говия в град 
Ланджоу, про-
винция Гансу, 
започна на 8 

юли, съобщиха местните 
власти. Петдневното екс-
по ще се фокусира върху 
задълбочаването на иконо-
мическото и търговското 
сътрудничество и съвмест-
ното изграждане на зелен 
Път на коприната. 

То включва редица он-
лайн и офлайн изложби 
и конференции, каза ди-
ректорът на отдел „Търго-
вия“ на провинцията Джан 
Инхуа на пресконферен-
ция. „Планираме да съз-
дадем виртуален павили-
он за представяния, до-
говаряния и разпростра-

нението на информация“,  
добави той.

Непал и Уругвай са по-
канени като почетни гос-
ти на тазгодишното изло-
жение. Очаква се в съби-
тието да участват служи-
тели на посолства и кон-
сулства в Китай, както и 
представители на бизнес 
асоциации от 14 държави 
и международни органи-
зации. 

Първото изложение за 
инвестиции и търговия в 
Ланджоу се проведе през 
1993 г. То служи като про-
зорец за отварянето на Се-
верозападен Китай и е ед-
но от най-големите съби-
тия за икономическото и 
търговското сътрудничест-
во в рамките на „Един по-
яс, един път“.

Снимка Синхуа


